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صداقــت و التزام به حقیقت یگانه راه سامان بخشــی به 
عرصه سیاســت در کشور اســت و میان برهای غیراخلاقی 
کشور را در بلندمدت به بیراهه می کشاند.چندی است یک 
الگوی رفتاری غیر عادی در کشــور مشاهده می شود و آن 
این اســت که یک فساد با ارقام بسیار بزرگ افشا می شود. 
جامعه بهت زده می شود و رسانه ها فضای سنگینی را ایجاد 
می کنند به تبع آن فشــار شدیدی به حکومت برای مقابله 
وارد می شود. در اینجا قوه قضائیه وارد عمل می شود و یک 
قاضی بســیار ســخت گیر را برای رسیدگی تعیین می کند 
و نهایتا حکم شــدیدی مطرح می شود )مثلا اعدام( سپس 
مدتی می گذرد تا پرونده فراموش شود و احساسات جامعه 
فروکــش کند و پرونده یــا در تجدیدنظر یا در دیوان عالی 
رد شــود و دیوان عالی خواستار بازبینی آن شود.نهایتا یک 
قاضی معتدل وقتی رســیدگی می کند، مشخص می شود 
ابعاد مســاله خیلی کمتر بوده و نهایتا یک حکم معتدل تر 
صادر می شــود. برداشــت های اولیه این است که شخص 
آن قدر ارتباطات داشته که توانسته حکم را تعدیل کند؛ اما 
می توان این گونه نیز برداشت کرد که حکم اولیه به دلیل فشار 
اجتماعی شدید بوده است.یک نمونه آن است که ابتدا ارقام 
نجومی مطرح می شود؛ ولی بعد که پرونده واکاوی می شود، 
مشخص می شود مقدار فساد به مراتب کمتر از این ارقام بوده 
است. مثلا ابتدا گفته شد که 3هزار میلیارد تومان اختلاس 
امیرمنصور آریا بوده ولی بعدا مشــخص شد ارقام به مراتب 
کمتر بوده اســت. در پرونده آقای دیواندری و شرکت عظام 
چقدر هیاهو به راه افتاد؛ اما به تدریج مشــخص شد مساله 
آن طور که می گفتند نبوده است و کم کم پرونده مسکوت و 
افراد تبرئه می شود.در نتیجه تحقیق و تفحص مجلس یک 
نماینده ادعا می کند ۹۰هزار میلیارد تومان در شرکت فولاد 
مبارکه اختلاس شده است؛ اما وقتی پرونده قدری واکاوی 
می شود، مشخص می شــود بخش عمده این عدد ناشی از 
فروش فولاد به نرخ دولتی به دســتور وزارت صنایع بوده و 
تخلفی در کار نبوده اســت و نماینده مذکور )به هر دلیل یا 
نیت درست یا نادرستی( عدم النفع را هم جزو اختلاس وارد 
کرده و ارقام مطرح شده به شدت باد شده و واقعیت به مراتب 
کمتر بوده است.این روزها نیز مساله اختلاس 3میلیارد دلاری 
مطرح می شود. رقم بسیار بسیار بزرگ است و همین آدمی 
را به تردید می اندازد که اصلا چنین رقمی می تواند درست 
باشد؟ اگرچه اطلاعات دقیقی هنوز منتشر نشده است، اما 
می توان حدس زد وقتی هیاهوها خوابید مشخص می شود 
ارقام واقعی به مراتب کمتر بوده است.داســتان از چه قرار 
اســت. سنتی از گذشته راه افتاد به نام افشاگری که هرچه 
ارقام درشــت تر باشد بیشتر جلب توجه کند؛ درحالی که باد 
کردن ارقام فســاد تنها سرمایه اجتماعی و امید و اعتماد را 
زایل می کند و فشار روانی به مردم می آورد. نماینده ای که به 
هر دلیل درست یا نادرستی ارقام زیاده از حدی درباره فولاد 
مبارکه مطرح می کند، نمی داند با اعصاب و روان مردم ایران 
چه بازی خطرناکی کرده و چگونه تیشه به ریشه مشروعیت 
زده است. بدتر آنکه میان مسوولان مسابقه ای در گرفته است 
که ارقام بالا اعلام کنند گویی هر چه یک رقم بیشتر باشد، 
آنها افتخار بزرگ تری کسب می کنند. برخی از مسوولان تصور 
می کنند با توسل به این حربه ها بهتر می توانند رقبای سیاسی 
خود را تخطئه کنند؛ درحالی که نمی دانند با تخطئه دولت 
قبل، دولت فعلی موجه تر نمی شود، بلکه به تعداد براندازان 
اضافه می شــود. آنها نمی دانند که چنین رفتار نابخردانه ای 
زمینه ساز حرکت های تند، شورش های کور، خرده دزدی ها، 

کاهش انگیزه درستکاری و اموری از این دست می شوند.
روشن است که مقصود پنهان کردن یا انکار فساد نیست، 
بلکه هدف تخطئه اغراق در فســاد اســت! انکار فساد، بد و 
غیرقابل قبول اســت؛ اما اغراق در فساد هم به همان اندازه 
بد و نامطلوب است! مسابقه بگم بگمی که آقای احمدی نژاد 
راه انداخت و برخی نیروهای سیاســی ذوق می کردند که با 
آن می توانند به آقایان هاشــمی و ناطق ضربه بزنند، امروز 
شاهد باشــند که چه میوه های تلخی به دنبال دارد. اخیرا 
امام جمعه اردبیل به درستی گفته که با وجود چنین ارقام 
فسادی نمی تواند در روزهای جمعه خطبه بخواند. بله وقتی 
ارقام عجیب و غریب فســاد مطرح می شود، دعوت مردم به 
تقوا بی معنی می شود! در فضای نارضایتی سیاسی، اغراق در 
ارقام فساد برای مخالفان خوشایند است و افراد معتدل جرات 
نمی کنند آن را تخطئه کنند؛ زیرا تصور می شــود طرفدار 
فساد هستند؛ اما نباید فراموش کنیم که هیچ هدفی وسیله 

را توجیه نمی کند.

یادداشت

 مازادهای 
یحیی؛ مدعیان 
کفش طلا

 ایجاد 200 هزار
 شغل خانگی تا 
پایان امسال

 طلای جهانی
  به نقطه
 حساس رسید

ساماندهی بازار مسکن و اجاره با 
ابزارهای حمایتی

گردش مالی 1.5 میلیارد دلاری 
گیاهان دارویی ایران

تجدید ارزیابی، بازار سهام را 
دوباره جذاب می کند

جمع آوری ۶۸ پروژه گازهای 
مشعل در دستور کار

در سال های گذشته فاصله میان ارزش ذاتی و 
دفتری شرکت های بورسی افزایش زیادی پیدا 

کرده است ...

گیاهان دارویی علاوه بر کاربردشان در تولید 
داروها، دارای کاربردهای صنعتی نیز هستند 

و هرساله ارزآوری بالایی برای...

متقاضیان کم برخوردار خرید و اجاره مسکن 
با دریافت تسهیلات کم بهره، حمایت مالی 

می شوند... 

تا امروز نزدیک ۱۱ میلیون مترمکعب و تا پایان 
سال ۱۸ میلیون مترمکعب و بیش از ۶۸ پروژه 

جمع آوری گازهای مشعل را که در...
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سامان بخشی سیاست گذاری 
با شفافیت ممکن است
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دور باطل واگذاری خودروسازان

دور باطل واگذاری خودروسازان
مرتضی قدیمی  -    ۱5 ماه از موعد زمانی واگذاری خودروسازان می گذرد اما همچنان غیر از گفتاردرمانی اتفاقی نیفتاده و وزیر اقتصاد نیز طی 3 ماه گذشته صرفا بر رسیدن به توافق با وزارت صمت برای واگذاری تاکید 

کرده است.

در واقع بعد از گذشت 
بیش از یک سال از موعد 

زمانی تعیین تکلیف 
سهام خودروسازان، 

وزارت صمت و اقتصاد 
هنوز در مورد نحوه 

واگذاری ها به توافق 
نرسیده اند و همچنان 

منتظر هستند!

شد و این در حالیست که سهل انگاری در تعیین تکلیف سهام های تودلی در حالیست 
که در صورت واگذاری این سهام ها، به تدریج و خود به خود از حجم شرکت های مادر 

یعنی ایران خودرو و سایپا کاسته و وضعیت بهره وری و مدیریت هم بهتر می شود.

 خریدار کیست؟
نکته دیگر اینکه با توجه به زیان انباشــته و بدهی ۴۵۰ هزار میلیارد تومانی که 
خودروسازان دارند طی سالیان گذشته در مورد خریدار این دو شرکت شک و شبهه های 
زیادی وجود داشته است؛ حتی خود دولتی ها نیز در مقطعی اعلام کرده بودند که به 

دلیل شرایط خودروسازان ایرانی کسی حاضر به خرید سهام آنها نیست.
اما اخیراً بابک احمدی رییس هیأت عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران 
خبر از تقاضای خودروســازان بخش خصوصی برای خرید ایران خودرو و سایپا داده 
اســت؛ به گفته احمدی »در راستای اجرای دستور ۸ ماده ای رییس جمهور، فرایند 
خصوصی سازی خودروسازان در حال انجام است. سرمایه گذاران درخواست هایی ارائه 
کرده اند. برخی از آن ها جزو خودروسازان بخش خصوصی هستند و ما در حال بررسی 
درخواست ها هستیم.«آنطور که احمدی تاکید کرده »برای واگذاری خودروسازان به 
بخش خصوصی باید صلاحیت و اهلیت افراد به دقت بررســی شود و بعد از واگذاری 

هم نیاز به نظارت و کنترل داریم تا سرمایه گذار به تعهداتش عمل کند. «
 اگر دولت بخواهد صرفاً برای خلاص شــدن از دردســرهای خودروسازی، سهام 
شــرکت ها را بدون کار کارشناســی و اصلاح ساختارها به بخش هایی واگذار کند که 
تکلیفشان مشخص است، قطعاً مشکلات این صنعت چند برابر وضعیت فعلی خواهد 
شــد زیرا در آن زمان هم دیگر دولت در قبال حقوق مصرف کننده مســؤولیتی را بر 

عهده ندارد و نارضایتی از این صنعت به اوج خود می رسد.

 ۱۱ اســفند ماه سال ۱۴۰۰، رییس جمهوری در خلال صدور ۸ 
فرمان برای بهبود عملکرد صنعت خودروســازی، واگذاری مدیریت 
دولتی شرکت های خودروسازی را نیز مورد تاکید قرار داد؛ بر اساس 
این فرمان، مقرر شد واگذاری مدیریت دولتی شرکت های خودروسازی 
ایران خودرو و سایپا حداکثر ظرف ۶ ماه بعد یعنی تا پایان شهریور 

ماه سال ۱۴۰۱ به بخش غیردولتی تعیین تکلیف شود.
بــا این حال ۱۵ ماه از موعد زمانی تعیین شــده توســط رییس 
جمهوری برای واگذاری خودروســازان می گذرد، اما بررسی ها نشان 
می دهد که نه تنها هیچ پیشرفت خاصی در مساله واگذاری ها به وجود 
نیامده است بلکه به نظر می رسد دنده عقب هم در این حوزه داشته ایم.

در این رابطه احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی مهر ماه 
سال جاری اعلام کرد که »در دوره فعالیت وزیر پیشین صنعت، معدن 
و تجارت، توافقی در رابطه با مسیر واگذاری شرکت های خودروسازی 
با سازمان خصوصی سازی و وزارت صمت انجام شده بود که اجرای 
بخشی از آن شروع شــد، اما به دلیل تغییراتی که در وزارت صمت 
اتفاق افتاد، این کار متوقف شد.«وی ابراز امیدواری کرده بود که »به 
زودی توافق جدیدی با آقای علی آبادی وزیر صمت، درباره چگونگی 
به سرانجام رسیدن این مسیر با سازمان خصوصی سازی انجام شود.«

دو ماه بعد و در اواسط آذر ماه خاندوزی دوباره همین صحبت هایی 
که در مهر ماه کرده بود را تکرار کرد؛ او تاکید کرد که باید با علی آبادی 
وزیر صمت در مورد چگونگی واگذاری خودروسازان به توافق برسند.

رییس جمهور نیز مجدد در جلسه ای با وزرا بر ضرورت واگذاری 

سهام دولت در خودروسازان تاکید کرده است.
در واقع بعد از گذشــت بیش از یک ســال از موعد زمانی تعیین 
تکلیف سهام خودروسازان، وزارت صمت و اقتصاد هنوز در مورد نحوه 

واگذاری ها به توافق نرسیده اند و همچنان منتظر هستند!

 سهام دولت در خودروسازی چقدر است؟
نکته مهم اینکه طبق تاکید مســؤولان و کارشناسان پیش شرط 
اصلی واگذاری خودروسازان تعیین تکلیف سهام تودلی آنهاست. بر این 
اساس آنطور که آمار نشان می دهد عدد سهام دولت در شرکت ایران 
خودرو ۵.۷ درصد و در سایپا حدود ۱۷ درصد است و اگرچه این اعداد 
به نظر کوچک می رسند اما گزارش مرکز پژوهش های مجلس بیانگر 
آن اســت که غیر از این دو عدد، ۱۲.۲۱ درصد از سهام ایران خودرو 
و ۱۵.۶ درصد از سهام سایپا در اختیار شرکت های عمومی وابسته و 
تحت کنترل دولت است. همچنین ۲۵.۲۴ درصد از سهام ایران خودرو 

و 3۹.۶۶ درصد از سهام سایپا تحت نظام سهام تودلی است.
بنابرایــن هر قدر هم که دولت تاکید کند صرفاً ۵.۷ درصد و ۱۷ 
درصد از سهام شرکت های خودروسازی را در اختیار دارد اما با توجه 
به وضعیت ســهام تودلی این شرکت ها )در تعریف سهام تودلی باید 
گفت که شرکت های زیرمجموعه خودروسازان به صورت مستقیم و 
غیرمستقیم سهام شرکت های مادر را خریده اند.( می توان گفت که اگر 
همین سهام کوچک دولت هم واگذار شود، باز هم نقش و سهم دولت 
پررنگ خواهد بود و عملًا خودروسازان به صورت دولتی اداره خواهند 

تبیین مدل 
همکاری معاونت 

علمی با واحدهای 
جهاد دانشگاهی

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

  افتتاح 3هزار و 354 واحد مسکونی در استان گلستان
افتتاح سه هزار و3۵۴ واحد مسکونی، آغاز عملیات اجرایی بیش از ۱۰هزار واحد مسکونی در گلستان در سفر رییس جمهور و وزیر راه و شهرسازی به این استان انجام می شود.مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی در همراهی با رئیس جمهور صبح امروز 3۰ آذر در سفر به 

استان گلستان وارد فرودگاه گرگان شد.
افتتاح و آغاز عملیات اجرایی پروژه های کل راهداری و حمل ونقل جاده ای به ارزش ۱۱ هزار میلیارد ریال، افتتاح ۱۸۵۴ واحد مسکونی در قالب پروژه های خود مالکی، روستایی، نهضت ملی و بافت فرسوده، شروع عملیات اجرایی ۵۰۰۷ واحد مسکونی شهری در سایت ۴۸ 

هکتاری و افتتاح قطعه اول کمربندی گرگان به طول ۱۵ کیلومتر در برنامه سفر است.
همچنین، احداث خط دوم راه آهن سبز دشت به ترکمن به طول ۲۰ کیلومتر، واگذاری ۱۵۰۰ واحد نهضت ملی مسکن روستایی، شروع عملیات اجرایی آماده سازی ۵ هزار قطعه زمین مسکن روستایی، افتتاح ۱۰۰ کیلومتر راه روستایی و از دیگر برنامه هایی است که در 

سفر هیأت دولت به گلستان انجام می شود.یادآوری می شود در این سفر در مجموع ۴۵ هزار میلیارد ریال پروژه های حمل و نقل و 33۵۴ واحد مسکونی به همراه ساختمان اداری اداره کل بنادر و دریانوردی استان گلستان افتتاح می شود.

صفحه۲

براساس اعلام مرکز آمار ایران، در آبان ماه ۱۴۰۲ شاخص قیمت آپارتمان
 های مســکونی شهر تهران به عدد ۲۸۲.۵ رسیده است که نسبت به ماه قبل 
)۲۷۸.3(، ۱.۵ درصد افزایش داشته است.به گزارش از مرکز آمار ایران، شاخص 
قیمت آپارتمان های مســکونی شهر تهران با استفاده از اطلاعات ثبتی سامانه 
املاک و مســتغلات کشور و به روش »هدانیک« محاسبه شده است. شاخص 
قیمت نسبت به متوسط قیمت، تغییرات قیمت ها را بهتر نشان می دهد، زیرا 
مشــخصات و کیفیت واحدهای فروش رفته در دوره های مختلف در محاسبه 
متوســط قیمت قابل شناسایی نیست.به عنوان مثال، تعداد واحدهای فروش 
رفته نوساز در یک دوره امکان دارد بسیار بیشتر از دوره قبل باشد که در این 
حالت متوســط قیمت دو دوره متوالی با یکدیگر قابل مقایســه نخواهند بود. 
شاخص قیمت محاسبه شده به روش هدانیک این مشکل را برطرف می کند و 
اثر تغییرات کیفیت در طول دوره های مختلف را از بین می برد، بنابراین با وجود 
این که متوسط قیمت آپارتمان های مسکونی نسبت به شاخص قیمت برای عامه 
جامعه ملموس تر است، با این حال به دلیل حذف تغییرات کیفیت در محاسبه 
شاخص قیمت به روش هدانیک، تغییرات قیمت در این روش بسیار دقیق تر از 

تغییرات قیمت در روش متوسط قیمت است.در این گزارش در کنار شاخص 
قیمت، متوسط قیمت آپارتمان های مسکونی شهر تهران نیز آورده شده است. 
پیشنهاد می شود برای آگاهی از درصد تغییرات قیمت آپارتمان های مسکونی، از 
شاخص قیمت و برای آگاهی از سطح قیمت ها از میانگین قیمت استفاده شود.

در آبان ماه ۱۴۰۲ شاخص قیمت آپارتمان های مسکونی شهر تهران به عدد 
۲۸۲,۵ رسیده است که نسبت به ماه قبل )۲۷۸.3(، ۱.۵ درصد افزایش داشته 
است.منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت ماه جاری، نسبت 
به ماه قبل است. در آبان ماه ۱۴۰۲ تورم ماهانه قیمت آپارتمان های مسکونی 
شــهر تهران ۱,۵ درصد بوده اســت که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل 

)منفی ۶ دهم درصد(، ۲.۱ واحد درصد افزایش داشته است.
منظور از تورم نقطه به نقطه، درصد تغییر عدد شــاخص قیمت نسبت به 
ماه مشــابه سال قبل می باشــد. در آبان ماه ۱۴۰۲ تورم نقطه به نقطه قیمت 
آپارتمان های مســکونی شــهر تهران به عدد ۶۸,۷ درصد رسیده است. تورم 
نقطه به نقطه این ماه در مقایســه با ماه قبل )۷۴.۵ درصد( ۵.۸ واحد درصد 

کاهش داشته است.

شاخص و متوسط قیمت آپارتمان  های مسکونی شهر تهران در آبان ۱402
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ساماندهی بازار مسکن و اجاره با ابزارهای حمایتی
مریم لطفی      |    متقاضیان کم برخوردار خرید و اجاره مسکن با دریافت تسهیلات کم بهره، حمایت مالی می شوند. 

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری با اشــاره به همکاری با واحدهای جهاد دانشــگاهی گفت: رویکرد اصلی ما ناظر به بازار و توســعه اقتصاد دانش بنیان است و 
تلاش داریم کار را به صورت متمرکز و منسجم پیش ببریم و در قالب همین رویکرد، تلاش داریم با هر واحد جهاد دانشگاهی، یک موضوع مشخص را پیش ببریم تا روند پیگیری و پیشبرد 

کارهای فناورانه، دقیق، سریع و متمرکز باشد.
 به نقل از مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری واقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، روح الله دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور که طی 
سفر دوروزه خود به مشهد در جمع اعضای سازمان جهاد دانشگاهی استان خراسان رضوی حضور یافته بود اظهار کرد: کار ویژه جهاد دانشگاهی این است که فضایی مساعد فراهم کند تا 
نخبگان به جای کارمند شدن یا ایجاد شرکت خصوصی، با تشکیل یک هسته نخبگانی و فناور در جهاد دانشگاهی، به دنبال تحقق ایده های نواورانه و فناورانه خود باشند و بتوانند در قامت 

عنصری اثرگذار در زیست بوم علم و فناوری و ایجادکننده یک فهم مشترک میان صنعت با دانشگاه و پیوند دانش به زنجیره های ارزش صنعت، شکوفا شوند.

تبیین مدل همکاری 
معاونت علمی با واحدهای 

جهاد دانشگاهی

     اعتباردهی مسکن روستایی ۱.۵ برابر شد
 رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی با اشاره 
به ۱.۵ برابر شدن اعتباردهی مسکن روستایی، از 
انجام مراحل اداری تصمیم نامه وام ۳۵۰ میلیون 
تومانی مسکن روستایی خبر داد و گفت: توزیع 

بانکی این وام هفته آینده انجام می شود.
به گزارش از بنیاد مســکن انقلاب اسلامی، 
دغدغه مســکن یکی از مسائل بنیادی و حیاتی 
در جوامع جهانی اســت. بــا افزایش جمعیت و 
شهرنشینی، تأمین مسکن با چالش های بزرگی 
روبه رو شده است. این چالش ها شامل قیمت های 
بالا، کمبود مســکن معقول و کیفیت مناسب، 
تأمین امکانات عمومی در نزدیکی مســکن ها و 
همچنین تأمین مســکن برای افراد با درآمد کم 
می شوند. در این زمینه، دولت ها و سازمان های 
غیرانتفاعــی در تلاش برای ارائــه راهکارهایی 
مناســب برای بهبود وضعیت مســکن، توسعه 
مسکن معقول و مســتدام و کاهش تفاوت های 
اجتماعی در دسترسی به مسکن هستند. مسکن 
معقول و مناسب نقش مهمی در رفاه و کیفیت 
زندگی افــراد ایفا می کند و برای جامعه به طور 

کلی اهمیت دارد.
در ایــن پیوند، » غلامرضــا صالحی« رییس 
بنیاد مســکن انقلاب اسلامی در مراسم امضای 
تفاهمنامه ساخت مسکن در وسع در ۲ هزار و ۲۰ 
محله کم برخوردار با ستاد توانمندسازی محلات 
کم برخوردار، دربــاره وام ۳۵۰ میلیون تومانی 
مسکن روستایی اظهار داشت: برای نخستین بار 
بود که مبلغ وام مسکن روستایی از ۲۰۰ به ۳۵۰ 

میلیون تومان افزایش یافت.
وی ادامه داد: در سال های گذشته تعداد وام 
های روســتایی همواره ۲۰۰ هزار فقره بوده که 

امسال به ۳۵۰ هزار فقره افزایش یافته است.
صالحی افزود: بر این اساس نیز آیین نامه این 
وام با گذشته متفاوت بوده است، ضمن اینکه روند 

اداری صدور تضمین نامه نیز همین گونه بود.
وی یادآور شــد: برخلاف گذشــته شــاهد 
همکاری خوبی بین وزارت راه و شهرســازی و 
ســازمان برنامه و بودجه برای وام ۳۵۰ میلیونی 
مسکن روستایی بوده ایم و همکاری ها فراتر از 
انتظارات بوده است.رییس بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی بیان داشت: هفته گذشته مراحل اداری 
تصمیم نامه از صندوق ملی مســکن به سازمان 
برنامه و بودجه و از آنجا به بانک انجام شــد. روز 
۲۳ آذر نیز رییس سازمان برنامه و بودجه منظور 

تضمین نامه را امضا کرده بود. 

  ایران به یکی از شرکای مهم اتحادیه 
اوراسیا تبدیل می شود

 وزیر تجــارت اتحادیه اقتصادی اوراســیا با 
اشاره به برنامه ریزی صورت گرفته برای امضای 
موافقتنامه تجارت آزاد این اتحادیه با جمهوری 
اسلامی ایران در ســن پترزبورگ روسیه گفت: 
ایران به یکی از شــرکای مهم اتحادیه اقتصادی 

اوراسیا تبدیل می شود.
به گزارش از ســفارت ایران در مسکو، آندری 
اسلپنف این سخنان را در دیدار با کاظم جلالی 

سفیر ایران در مسکو بیان کرد.
وزیر تجارت اتحادیه اقتصادی اوراســیا، این 
موافقتنامه را مهمترین ســند همکاری اتحادیه 
اوراســیا با ایران خواند و اعلام کرد که با امضای 
این ســند، ایران به یکی از شرکای مهم اتحادیه 

اوراسیا تبدیل خواهد شد.
جلالی ســفیر ایران در مسکو نیز موافقتنامه 
تجارت آزاد بین کشــورمان واتحادیه اقتصادی 
اوراسیا را حاصل مذاکرات فشرده و اراده طرفین 

برای توسعه مناسبات خود دانست.
بنا بر ایــن گزارش، در ایــن ملاقات که در 
آستانه سفر وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران به 
روسیه و امضای موافقتنامه تجارت آزاد با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا صورت گرفت، طرفین بر توسعه 

همکاریهای ایران و اتحادیه تاکید کردند.
بر اساس این گزارش، متن موافقتنامه تجارت 
آزاد بین جمهوری اســلامی ایــران و اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا پس ازمذاکرات فشرده، به تائید 
ایران و پنج کشور عضو اتحادیه اوراسیا رسید و 
قراراســت در آینده نزدیک و در حاشیه اجلاس 
سران اتحادیه در سن پترزبورگ روسیه به امضا 
برسد.ســفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه 
پیش از این به ایرنا گفته بود: توافقنامه تجارت آزاد 
ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا چهارم دی ماه 
۱۴۰۲ )۲۵ دسامبر ۲۰۲۳( در نشستی با حضور 
مقاماتی از ۶ کشور طرف قرارداد در سن پترزبورگ 
روسیه امضا می شود.جلالی افزود: با امضای این 
توافقنامه، حدود ۹۶ درصــد صادرات کالاهای 
ایرانی به کشورهای روسیه، بلاروس، قزاقستان، 
قرقیزستان و ارمنستان به عنوان اعضای اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا بدون تعرفه گمرکی انجام خواهد 
شد و متقابلا نیز صادرات این کشورها به کشورمان 

از این مزیت برخوردار خواهد شد.
جلالی در پاســخ به پرســش دیگر خبرنگار 
ایرنا یادآور شــد: زمان اجرای توافقنامه تجارت 
آزاد با ایران پس از تصویب در مجالس ۶ کشور 
طرف قرارداد خواهد بود.وی با بیان اینکه معمولا 
مجالس پنج کشور عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
به ســرعت توافقنامه های مرتبط را به تصویب 
می رسانند، ابراز امیدواری کرد که این توافقنامه 
در مجلس شــورای اسلامی با فوریت و در دوره 

کنونی فعالیت مجلس تصویب شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

بــا توجــه بــه تــداوم مهاجــرت اســتادکاران مرمــت فــرش دســتباف به 
کشــورهای همســایه، وزیــر صنعــت، معــدن و تجارت طــی نامه ای بــه معاون 
 اول رئیــس جمهــوری، خواســتار اصــلاح آییــن نامــه اجرایــی قانــون امــور

 گمرکی شــده اســت.عباس علــی آبادی - وزیر صمــت- در این نامــه به جایگاه 
و اهمیــت فرش دســتباف ایرانی بــه لحاظ اشــتغال زایی و ارزآوری اشــاره کرده 
و گفتــه کــه با توجه بــه بهره مندی از وجود اســتادکاران به نــام و مطرح در کل 
کشــور و با توجــه به اینکه فرش دســتباف، یک کالای ســرمایه ای اســت، پس 
 از صــدور نیــز نیاز بــه خدمات پــس از فــروش از جمله عملیات رفو، شستشــو 
و رنگ برداری دارد، اما به دلیل مشکلات لزوم اخذ تضمین جهت ورود موقت اینگونه 
فرش ها، علاوه بر فراهم آوردن زمینه مهاجرت اســتادکاران مرمت فرش دستباف به 
کشــورهای همسایه، عملًا صرفه اقتصادی برای استفاده از این ظرفیت بالقوه از بین 
رفته اســت.اما به گفته وی در صورت ارائه تسهیلات لازم برای تعداد زیادی از افراد 
مجرب که ســالیان متمادی به این حرفه اشــتغال داشــته اند و اینک در کشورهای 
ترکیه، پاکستان و ... از توان و تجربه آن ها استفاده می شود، امکان استمرار فعالیت در 
کشور فراهم می شود و همچنین با ایجاد این تسهیلات امکان ورود موقت فرش های 

خارجی نیز میســر و درآمد ارزی مناسبی به همراه ایجاد اشتغال پایدار برای بخشی 
از اقشــار جامعه فراهم خواهد شــد.گفتنی است؛ این مشکل در سال های اخیر بارها 
مطرح شــده، اما موضوع ماده ۱۲۱ آیین نامــه اجرایی قانون امور گمرکی همچنان 
حل نشــده است. بر اساس این قانون برگشت هر کالای مستعمل به کشور مستلزم 
پرداخت حقوق گمرکی بوده که پرهزینه اســت. این باعث شــده فرش های ایرانی 

که در بازارهای مختلف انباشــته شــده، حالا می تواند به کشــور برگردد و با ارزش 
افزوده بیشــتری صادر شــود، امکان ورود پیدا نکنند و تولیدکنندگان برای تعمیر و 
خدمات پس از فروش نیز با مشــکل مواجه باشــند.  در چنین شرایطی نیروی کار 
 مرمــت کار مجبور به مهاجرت به به کشــورهای دیگر از جملــه آذربایجان، ترکیه 
و ترکمنســتان شده است.  از طرف دیگر از ســال ۱۳۹۷  اتحادیه تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان فرش، اتاق اصناف تهران و اتاق اصناف ایران با مرکز ملی فرش توافقی 
امضا کردند و بر اساس آن مقرر شد لایحه ای تدوین و ماده ۱۱۹ و ۶۵ قانون اصلاح 
شــود که تاکنون محقق نشده اســت.فعالان صنعت فرش دستباف بارها این نکته را 
گوشزد کرده اند که اصلاح نشدن این قانون و هزینه بالای ورود فرش مستعمل باعث 
شده تولیدکنندگان برای تعمیر و خدمات پس از فروش با مشکل مواجه و نیروی کار 
مرمت کار مجبور به مهاجرت به ترکیه شود.البته اخیرا پیش از این، پیشنهاد الصاق 
یــک تبصره به متن ماده ۷۵ آئین نامه اجرایی قانــون امور گمرکی مبنی بر امکان 
ورود موقت فرش دستباف ایرانی با اخذ تعهد، به کمیسیـون اقتصادی دولت ارسال 
و در کمیســیون تخصصی مربوطه طرح موضوع شــده، اما تا کنون نتیجه ای حاصل 
نشده است. حالا باید دید آیا با نامه وزیر صمت، این مشکل برطرف می شود یا خیر؟.

۱۴۰ هزار شــغل خانگی از ۱۵۰ هزار شغل هدفگذاری شده برای امسال در هشت 
ماهه اول محقق شد. دولت سیزدهم در سال جاری برای ایجاد ۱۵۰ هزار شغل در بخش 
خانگی هدفگذاری کرده است که داده ها نشان می دهند از ابتدای امسال تا پایان آبان 
سال جاری، ۹۳.۳ درصد از اهداف اشتغالزایی در این حوزه محقق شده است. گزاره ای 
که بیانگر آن است که اشتغالزایی خانگی از این میزان در پایان سال جاری عبور کرده 
و سهم خود را از کل اشتغال کشور با ۵ هزار فرصت شغلی بیشتر به ۲۰۰ هزار شغل 
برساند.دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، مســئولیت بسترسازی و نظارت بر مشاغل خانگی را بر عهده دارد که طبق 
آخرین آمار ارائه شــده از سوی رئیس این دبیرخانه، از ابتدای سال تاکنون ۱۴۰ هزار 
شغل خانگی در کشور ایجاد شده که ۹۳.۳ درصد از هدفگذاری ایجاد ۱۵۰ هزار شغل 

خانگی محقق شده است.

  پرداخت تسهیلات به موقع اشتغال خانگی از سوی بانک ها
آزیتا همتیان در این خصوص گفته این آمار طبق گزارشی است که مستقیم از سامانه 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دریافت می کنیم و با اطلاعات سامانه ملی رصد اشتغال 
متفاوت است. در واقع آخرین خروجی از روند اشتغال، ثبت استان ها و تسهیلات دهی 
بانک هاســت که در ســامانه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به ثبت می رسد.طبق 
گفته رئیس دبیرخانه ســتاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی، بانک ها در بحث 
تسهیلات دهی عملکرد خوبی از خود نشان داده اند و در این زمینه با وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی همکاری دارند.همتیان گفته است که هرچند در ابتدای سال با کندی 
در پرداخت تسهیلات مواجه بودیم اما در مجموع پرداخت تسهیلات از سوی بانک ها 
در بحث مشاغل خانگی مثبت بوده است.سال گذشته ۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
مشاغل خانگی پرداخت شد که این تسهیلات امسال به ۴ هزار میلیارد تومان رسید که 
رشد ۳۳ درصدی نسبت به سال قبل داشت. همچنین به دلیل جذب مناسب اعتبار هزار 

میلیارد تومان دیگر نیز توسط بانک مرکزی اختصاص یافت. اکنون به صاحبان مشاغل 
خانگی مستقل و پشتیبان تسهیلات پرداخت می شود که سقف تسهیلات پرداختی به 
مشاغل خانگی مستقل ۱۵۰ میلیون تومان و مشاغل پشتیبان به ازای ۴۰ نفر اشتغالزایی 
۴ میلیارد تومان اســت که با کارمزد ۴ درصد پرداخت می شود. پرداخت تسهیلات به 
صاحبان مشاغل کمک می کند در تأمین مواد اولیه و شروع کسب و کار دلگرم شوند و 

بتوانند برای فروش محصولات برنامه ریزی کنند.

  سهم ۱۵ درصدی مشاغل خانگی از کل اشتغال
براســاس اعلام وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بازه زمانی شروع به کار دولت 
مردمی سیزدهم، از تابستان ۱۴۰۰ تا آبان ماه امسال، بالغ بر ۲۵۰ هزار فرصت شغلی 
خانگی ایجاد شده است.به طوری که ۱۵ درصد از کل اشتغال ایجادی در دولت سیزدهم 
از محل  طرح های مشاغل خانگی بوده است. این در حالی است که در گذشته به خاطر 
تأخیر در صدور مجوزها، عدم پرداخت تسهیلات، اشتغالزایی در حوزه مشاغل خانگی با 
افت مواجه می شد.سال گذشته سهم مشاغل خانگی از کل اشتغال کشور ۱۰ درصد بود که 

برای امسال هدفگذاری شده ۱۵ درصد کل اشتغال ایجاد شده از محل طرح های مشاغل 
خانگی باشد.حالا با ثبت ایجاد اشتغال در بخش خانگی به میزان ۹۳.۳ درصد به نظر 
می رسد دولت سیزدهم موفق شده نه تنها به هدف تعیین شده در این راستا برسد، بلکه 
 پیش بینی ها حکایت از آن دارد که سهم اشتغال خانگی از کل اشتغال کشور در سال جاری 

به بیش از ۲۰۰ هزار برسد.

  عدم پرداخت تسهیلات به صورت جزیره ای
دولت سیزدهم در راستای شفافیت در ایجاد مشاغل خانگی و عدم پرداخت تسهیلات 
به صورت جزیره ای در این حوزه، اقدامات مختلفی انجام داده اســت که از جدید ترین 
اقدامات آن، راه اندازی سامانه مشاغل خانگی است. این سامانه که در مراحل پایانی فنی 

قرار دارد، به زودی به سامانه ملی رصد اشتغال متصل می شود.
خانگــی  مشــاغل  نیــاز  تأمیــن  تعاونــی   ۲۰ راه انــدازی  همچنیــن 
اســت اقدامــات  دیگــر  از  تعــاون  معاونــت  بــا  تفاهمنامــه ای   براســاس 

 که ۲۰ تعاونی تأمین نیاز مشاغل خانگی استانی ایجاد شده و در ۱۱ استان دیگر نیز 
به زودی ایجاد می شوند.

  ایجاد اتحادیه کشوری تعاونی های تأمین نیاز مشاغل خانگی
از دیگر اقدامات دولت سیزدهم برای توسعه اشتغال خانگی، می توان به ایجاد اتحادیه 
کشوری تعاونی های تأمین نیاز مشاغل خانگی اشاره کرد که در ستاد ساماندهی و حمایت 
از مشاغل خانگی مصوب شده است. این اتحادیه برای اولین بار به زودی در کشور ایجاد 
می شود.این تعاونی ها نه تنها در تأمین نیاز اولیه کالاهای مشاغل خانگی مؤثر هستند، 
بلکه در بازارسازی و بازاریابی محصولات نیز نقش کلیدی دارند و باعث می شوند افرادی که 
تمایل به ایجاد کسب  و کار خانگی دارند، به سمت تشکل های تعاونی سوق داده شوند تا 
از این طریق ساماندهی از طریق تعاونی های مصرف، بازار محصول خود را شناسایی کنند.

مهاجرت مرمت کاران فرش دستباف به کشورهای همسایه

ایجاد 200 هزار شغل خانگی تا پایان امسال

قیمت مســکن و تورم آن در ماه های گذشــته، تغییرات جهش گونه نداشته و آهنگ رشــد تورم این بخش کند شده است. با وجود این، افزایش قیمت 
مسکن در سال های گذشته، دسترسی مردم به خصوص دهک های هدف را برای خرید یا اجاره مسکن مشکل کرده است. تلاش سیاستگذاران این بخش، 
حمایت از مردم با اجرای برنامه های مختلف است. بر اساس گزارش مرکز آمار از قیمت مسکن در آبان ماه، تورم مسکن شهر تهران در آبان ماه ۱.۵ درصد 
افزایش یافته و تورم نقطه به نقطه در این ماه به عدد۶٨.۷ درصد رســیده اســت و تورم نقطه به نقطه این ماه در مقایســه با ماه قبل )۷۴.۵ درصد( ۵.٨ واحد 
درصد کاهش داشــته اســت. در حالی تورم حوزه مســکن بر اســاس گزارش مرکز آمار و بانک مرکزی بیش از ۷۰ درصد اســت که طبق داده های رسمی 
کشور تورم سایر کالاها زیر ۵۰ درصد بوده و این به معنای شکاف ۳۰ درصدی میان تورم مسکن و تورم سایز کالاهاست. این شکاف تورمی زمینه را برای 
 افزایش دلالی و ســودجویی در بازار مســکن فراهم کرده اســت که البته برنامه اجرای دریافت مالیات از واحدهای خالی سعی دارد این تمایل به سوداگری

 در بازار مسکن را کاهش دهد.
همزمان با اجرای سیاست ثبات اقتصادی و تثبیت بازارها، رشد قیمت در بازار مسکن متوقف شده است. گزارش میدانی از معاملات مسکن در شهرهای 
مختلف بخصوص در شهر تهران از عرضه واحدها با تخفیف قیمت حکایت دارد و رشد قیمتی در این بازار نداریم. همزمان، برای حمایت از دهک های کم 
برخوردار، دولت ابزارهایی مانند پرداخت تســهیلات را تصویب کرده اســت. با موافقت دولت مبلغ در نظر گرفته شــده برای تسهیلات ودیعه مسکن از ۴۰ 
هزار میلیارد تومان به ٨۰ هزار میلیارد تومان افزایش یافت. بر این اساس آنطور که علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت اعلام کرده، برای حفظ توان مالی 
مستأجران، شورای پول و اعتبار با افزایش دوبرابر وام ودیعه مسکن موافقت کرده است. بر این اساس، برای حمایت از اجاره بهای مسکن، وام ودیعه مسکن 
در تهران ودیعه مسکن از ۱۰۰میلیون تومان به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافت و در سایر مراکز استان ها هم بیش از دوبرابر شده و در شهرهای بزرگ وام 
ودیعه از ۷۰ به ۱۵۰ و در سایر شهرها از ۴۰ به ۱۰۰ میلیون تومان افزایش یافته و به این ترتیب می توان گفت در برخی شهرها وام ودیعه بیش از دوبرابرشده 
است. همزمان با افزایش وام ودیعه در شهرها، برای نخستین بار پرداخت این تسهیلات حمایتی در روستاها نیز تصویب شد و وام ودیعه مسکن به روستاییان 
به میزان ۴۰ میلیون تومان اختصاص خواهد یافت. همچنین طبق مصوبه شورای پول و اعتبار سود وام نوسازی مسکن روستایی به ۵ درصد کاهش یافت و 
توافقاتی برای پلکانی شدن اقساط وام انجام شده است. بر اساس این مصوبه سقف فردی تسهیلات بهسازی و نوسازی مسکن روستایی و شهرهای زیر ۲۵ هزار 
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نفر جمعیت از ۲۰۰ میلیون به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرد. نرخ سود 
این تسهیلات نیز ۵ درصد در نظر گرفته شده است تا منجر به رونق ساخت 
و ســاز در مناطق روستایی و شهرهای کوچک شود. طی سال های گذشته 
تعداد وام های روستایی همواره ۲۰۰ هزار فقره بوده که امسال به ۳۵۰ هزار 

فقره افزایش یافته است.

  ساخت ۳00 هزار واحد مسکونی در محلات کم برخوردار
 علاوه بر حمایت های مالی در قالب پرداخت تســهیلات، ساخت مسکن 
ارزان قیمت برای دهک های هدف نیز در برنامه نهضت ملی مســکن در نظر 
گرفته شده است و در این راستا تفاهمنامه ساخت ۳۰۰هزار واحد مسکونی 
میان بنیاد مسکن و ستاد توانمندسازی محلات کم برخوردار امضا شده است. 
قرار اســت این ۳۰۰ هزار واحد متناسب با آورده متقاضیان در محلات کم 

برخوردار ساخته شود.
این طرح زیرمجموعه نهضت ملی مســکن اســت و برای خانه دار کردن 
متقاضیان در ۲۰۲۰ محله کم برخوردار در شهر ها و روستا ها در نظر گرفته 
شده است. در این باره رئیس ستاد توانمندسازی محلات کم برخوردار با اشاره 
به ثبت نام حدود ۶۶ هزار نفر در این طرح گفت: از این تعداد با بررسی فرم 

)ج( ۴۴ هزار نفر واجد شرایط شناخته شدند.
متقاضیان در قالب »تعاونی های مصرف مســکن« ساماندهی می شوند و 
آورده متقاضیان واجد شرایط هم بین ۵۰ تا ۵۰۰ میلیون تومان است. هدف 

از این طرح علاوه بر خانه دار کردن متقاضیان، توانمندسازی محلات است.
 

  توانمندسازی متقاضیان نوسازی
برنامه دیگر دولت برای حمایت از اقشار کم برخوردار، پرداخت مشوق های 
مختلف به متقاضیان نوسازی واحدهای فرسوده است. به گفته محمد آیینی، 
معاون وزیر راه و شهرسازی، اکثر پروژه های مشارکتی در نوسازی بافت های 
فرسوده شروع شده در بافت های فرسوده با اعمال بسته تشویقی هم منافع 

مالکان و هم منافع عادلانه و متعارف برای سازندگان را تأمین می کند.
معاون وزیر راه و شهرســازی ضمن دعوت از ســازندگان، توسعه گران و 
سرمایه گذاران برای ورود به محلات فرسوده شهری، گفت: چنانچه مساکن 
در محلات هدف بازآفرینی شــهری براساس رعایت مقررات ملی و کنترل 
ساختمان ساخته شــود، حتی در زمان وقوع زلزله های با ریشتر بالا میزان 
تخریب و همچنین مرگ انسان ها به شدت کاهش می یابد. سیدمهدی هدایت، 
مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران نیز با بیان اینکه از زمان اجرای بسته 
تشویقی شهرسازانه در محلات هدف بازآفرینی شهر تهران شاهد جهش در 
صدور پروانه ساختمانی هستیم، گفت: با توجه به حمایت های دولت و شهرداری 
در حوزه بازآفرینی شهری، اگر ساکنین و مالکان در این رابطه کوتاهی کنند در 
واقع نشان دهنده این است که آنان برای حفظ جان خود و اطرافیان خودشان 
اهمیت و ارزشی قائل نیستند. در حال حاضر مالکان ۱۰۰ متر زمین در محدوده 
و محلات بافت فرســوده در صورت مشارکت با سازندگان و سرمایه گذاران 
۱۵۰ الی ۲۰۰ مترمربع واحد نوسازی دریافت می کنند، دفاتر تسهیلگری در 
محلات هدف بازآفرینی شــهری کلیه مشاوره های لازم در رابطه با نوسازی 
بناهای ناپایدار و معرفی سازندگان به مالکان را برعهده دارند. تخفیف عوارض 
ساخت وساز، صدور پروانه ساخت با صددرصد تخفیف و همچنین صدور مجوز 
انشعابات با قیمت کمتر بخشی از حمایت های دولت از ساکنان کم برخوردار 
بافت های فرسوده است. همچنین به متقاضیان نوسازی معادل ۵۵۰ میلیون 
تومان وام نهضت ملی مسکن پرداخت می شود که بخشی از آن با سود پایین 
است.  توانمندسازی متقاضیان کم برخوردار در بازار مسکن، در کنار افزایش 
تولید و عرضه مسکن و ساماندهی بازار، حمایت از مردم در بازار مسکن در 
برابر افزایش قیمت را در نظر دارد. فعالان حوزه مسکن معتقدند اجرای این 
برنامه ها توان مالی مردم برای خانه دار شدن را به تدریج افزایش می دهد هر 

چند هنوز فاصله قیمت در بازار مسکن با قدرت مالی مردم زیاد است.
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تجدیدارزیابی،بازارسهامرادوبارهجذابمیکند

ابوالفضل حمیدی   |      در سال های گذشته فاصله میان ارزش ذاتی و دفتری شرکت های بورسی افزایش زیادی پیدا کرده است. 
موضوعی که از سوی برخی از کارشناسان به عنوان یکی از ضعف های فعلی بازار سهام ایران شناخته می شود. حال به منظور تزریق 

جان تازه ای به بازار سهام، افزایش سرمایه یکی از راهکارهای مهم محسوب می شود.
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ســخنگوی دولت گفت: در دو ســال گذشــته موفق شــدیم رکورد افزایش بیش از دوبرابری خرید گندم را از سوی دولت رقم بزنیم و این به علت میدان داری کشاورزان بود که چنین نرخ 
رشدی رقم خورد.

علی بهادری گفت: در جلســه روز گذشــته شــورای پول و اعتبار پیشنهادِ وزارت راه و شهرسازی برای ۲ برابر شدن وام ودیعه مسکن به تصویب رسید و براین اساس وام ودیعه مسکن در 
عموم نقاط کشور ۲ برابر به بالا شد.

سخنگوی دولت افزود: در تهران این مبلغ به ۲۰۰ میلیون تومان و در مراکز استان ها به ۱۵۰ میلیون تومان افزایش یافت و در روستاها هم که پیش از این ودیعه مسکن وجود نداشت از 
این پس می توانند تا سقف ۴۰ میلیون تومان وام ودیعه مسکن دریافت کنند.

بهادری جهرمی ادامه داد: با توجه به قوت گرفتن فرایند تولید مسکن در حوزه خرید و فروش مسکن با مهار رشد قیمت مواجه شده ایم.

رکورد خرید تضمینی 
گندم در دولت سیزدهم 
شکست

  تامیــن مالی ۴۵۰ میلیــارد تومانی 
دانش بنیان ها در فرابورس

 مدیرعامل فرابورس گفت: در ۸ ماهه امسال 
۳۸ شــرکت، ۹ هــزار میلیارد تومان از مســیر 
فرابورس تأمین مالی کردنــد که ۴۵۰ میلیارد 

تومان آن متعلق به دانش بنیان ها بوده است.
به گزارش از ســازمان بــورس، محمدعلی 
شــیرازی با اشــاره به اینکه بازار نوآفرین از دو 
تابلوی رشــد و دانش بنیان تشکیل شده، بیان 
کرد: اولین شرکت دانش بنیان هفته گذشته در 
هیئت پذیرش بازار نوآفرین مطرح و پذیرش شد.

به گفته وی، تابلو دانش بنیان برای شرکت های 
دانش بنیان خلاق، نوآور و فعال در حوزه اقتصاد 
دیجیتال تعریف شده و حداقل سرمایه ثبت شده 
برای پذیرش در این تابلو ۱۰ میلیارد تومان است، 
این در حالی است که حداقل سرمایه ثبتی برای 

پذیرش در بازار دوم ۶۰ میلیارد تومان است.
شیرازی با اشاره به تأمین مالی ۹ هزار میلیارد 
تومانی شرکت ها در ۸ ماهه امسال در فرابورس 
گفت: در ۸ ماهه امســال ۳۸ شــرکت، ۹ هزار 
میلیارد تومان تأمین مالی کردند که ۴۵۰ میلیارد 

تومان آن متعلق به دانش بنیان ها بوده است.
مدیرعامل فرابورس در ادامه این مراســم به 
لزوم افزایش سواد مالی در بازار سرمایه نیز تأکید 
کرد و گفت: چالش مهم بازار سرمایه کشور ضعف 

آموزش و سواد مالی است.
وی با اشــاره به تجربه سال ۹۹ بازار سرمایه 
گفت: بخش عمده ای از ضرر و زیان  سهامداران به 
دلیل نبود سواد مالی در میان سرمایه گذاران بود.

مدیرعامل فرابورس با تأکیــد بر اینکه بازار 
ســرمایه در زمینه ســواد مالی به خصوص در 
حوزه تأمین مالی جــای کار زیادی دارد، ادامه 
داد: در ایــن زمینه فقدان آمــوزش و دانش در 
بازار ســرمایه بســیار زیاد اســت. بازار سرمایه 
 امروز به لحاظ ابزارهــای متنوع هیچ کمبودی 
ندارد اما بسیاری از مدیران آشنایی کافی با این 

ابزارها ندارند.
وی در پایان با بیان این که این فقدان مأموریت 
سنگینی را برای دو گروه ایجاد می کند، توضیح 
داد: گروه اول آموزش دهندگان از مقطع دبستان 
تا سطوح بالاتر و گروه دوم مشاوران سرمایه گذاری 
دارای مجوز از ســازمان بورس هستند که برای 
انواع ســرمایه گذاری و تأمین مالی باید از آن ها 

مشاوره گرفت.

نهضت افزایش سرمایه 
از محل تجدید ارزیابی 

دارایی ها می تواند منجر 
به رشد و حرکت مثبت در 

بازار سهام شود و ایجاد 
کننده روندی مثبت در 

بازار باشد. در برهه هایی 
از زمان های گذشته 

شاهد این تجربه در بازار 
سرمایه بوده ایم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/10/02
شماره : 1550

افزایش ســرمایه شــرکت ها از منابع متفاوتی تأمین می شود، اما به طور مشخص انواع افزایش سرمایه بر مبنای چهار روش 
از ســوی شــرکت ها اجرایی می شود که شامل افزایش سرمایه از محل سود انباشــته، افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی 
دارایی ها، افزایش سرمایه از محل آورده نقدی و مطالبات حال شده سهامداران و افزایش سرمایه به روش صرف سهام می شود.

دراین راستا سازمان بورس و اوراق بهادار در برنامه خود تجدید ارزیابی دارایی شرکت های بزرگ و هلدینگ های بورسی را 
در دستور کار خود قرار داده است که تاکنون چندین نشست هم اندیشی با حضور مدیران شرکت های بورسی برگزار شده است.

شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس، شرکت فولاد مبارکه اصفهان، شرکت صنایع ملی مس ایران، شرکت سرمایه گذاری 
تأمین اجتماعی )شســتا(، شــرکت سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تأمین، شــرکت گروه گسترش نفت وگاز پارسیان، 
شــرکت سرمایه گذاری غدیر، شرکت گروه مدیریت سرمایه گذاری امید، شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات، شرکت 
گروه مپنا، شرکت سرمایه گذاری صندوق بازنشستگی، شرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران، شرکت مخابرات ایران، شرکت 
سرمایه گذاری صدر تأمین، شرکت ارتباطات سیار ایران، شرکت سرمایه گذاری دارویی تأمین، شرکت سرمایه گذاری گروه توسعه 
ملی، شرکت سرمایه گذاری ملی ایران، شرکت سرمایه گذاری سیمان تأمین، شرکت گروه دارویی برکت، شرکت توسعه صنایع 
بهشهر و شرکت البرز دارو شرکت هایی هستند که برای تجدید ارزیابی دارایی ها مدنظر هستند و با توجه به وزن سنگین این 

شــرکت ها در بازار سهام و ارزش معاملات می توان گفت زمانی که ارزش این شرکت ها به روز شود و 
سرمایه آنها افزایش یابد، تأثیر بسیار مثبتی بر بازار خواهد داشت.

  آثار مثبت تجدید ارزیابی دارایی شرکت های بورسی
اغلب کارشناســان بازار سرمایه اعتقاد دارند که مزیت های تجدید ارزیابی دارایی ها بیش از معایب 
احتمالی آن است. درهمین خصوص سید محمدجواد میرطاهر، نایب رئیس هیأت مدیره شرکت بورس 
با اشاره به اقدام جدید سازمان بورس در خصوص تجدید ارزیابی دارایی ۲۶ شرکت و هلدینگ گفته 
بود: یکی از مهم ترین مواردی که هلدینگ ها و شرکت های بورسی می توانند از طریق آن اقدام به اصلاح 

ساختار مالی خود کنند افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی ها است.
وی با بیان اینکه این اقدام بیشتر برای دارایی های غیرمنقول مانند زمین و ساختمان صورت می گیرد، 
گفت: این تصمیم سازمان بورس می تواند روند مثبتی را در بازار سرمایه ایجاد کند، چراکه به هر میزان 
شرکت ها بتوانند از محل تجدید ارزیابی دارایی ها اقدام به افزایش سرمایه کنند ارزش دفتری آنها به 
روز می شود و این موضوع زمینه ساز کاهش فاصله ارزش بازار شرکت ها با ارزش دفتری آنها خواهد شد.

وی خاطرنشان کرد: نهضت افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی ها می تواند منجر به رشد 
و حرکت مثبت در بازار سهام شود و ایجاد کننده روندی مثبت در بازار باشد. در برهه هایی از زمان های 

گذشته شاهد این تجربه در بازار سرمایه بوده ایم.
مهدی دلبری کارشناس بازار سرمایه نیز اعتقاد دارد: معمولاً در هفته هایی که تعطیلی وجود دارد 
بورس پر رونق نیست. اگرچه خبر تجدید ارزیابی باعث به روز رسانی اقلام صورت مالی شده و تا حدی در 
تجزیه و تحلیل دولت و مجلس مؤثر است و در بلندمدت هم تهدیدها را تا حدی کمرنگ تر می کند اما 
اتفاق بنیادی نیست. با تجدید ارزیابی دارایی هلدینگ ها و شرکت های مختلف بورسی قرار نیست سود 
مستمر آنها افزایش یابد.همچنین به گفته مهدی ساسانی کارشناس دیگر در این زمینه، بازار سرمایه 
مدتی از ترس ادامه دار بودن ریزش ها رنج می برد. با تمهیداتی که سازمان بورس و صندوق توسعه و 
تثبیت بازار در پیش گرفتند، مقداری تعادل به سمت عرضه و تقاضا برگشت و نوعی رشد نسبی نیز 
تجربه شد. خبر بر  گزاری جلسه  میان سازمان بورس، شرکت های حقوقی و وزیر اقتصاد باعث رشد ارزش 
معاملات نسبت به روزهای قبل رشد شد و شاخص کل نیز محدوده ۲.۲ میلیون واحدی را پس  گرفت.

امیر ندیری کارشناس بورس هم معتقد است: تجدید ارزیابی دارایی شرکت ها در هفته های اخیر جو 
مثبتی به پا کرد. به دلیل سایه سنگین رکود در بازارهای مالی و سیاست های انقباضی بانک مرکزی، 
بورس آنچنان که شاید و باید به این خبر واکنش هیجانی نشان نداد. از این رو به نظر می رسد با نزدیک 
شدن به گام های نهایی عملیاتی شدن این موضوع، اطمینان از دست رفته نیز بازخواهد گشت و واکنش 

مثبت مناسب تری به این موضوع نشان داده شود.
ازســوی دیگر براســاس گفته های مهدی مدنی کارشناس بازار ســرمایه تجدید ارزیابی دارایی ها 
موجب به روز شــدن ترازنامه شرکت ها و افزایش شفافیت صورت های مالی می شود.اگر در مرحله اول 
شرکت های بزرگ و هلدینگ های بازار اقدام به تجدید ارزیابی دارایی ها و افزایش سرمایه از این محل 
کنند، روند بازار سرمایه هم تحت تأثیر قرار خواهد گرفت. همچنین با این وضعیت اگر شاهد انتشار 
اخبار مربوط به تجدید ارزیابی دارایی ها از سوی شرکت های بزرگ بازار باشیم، احتمالاً تا پایان سال 
بازار ســبزی را شاهد خواهیم بود.این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: قطعاً شرکت هایی که زمین و 
ساختمان بیشتری در تملک داشته باشند یا از آخرین تجدید ارزیابی آنها مدت زمان بیشتری گذشته 

باشد، افزایش سرمایه های جذاب تری خواهند داشت.
همچنین حمیدرضا تقی زادگان کارشــناس بازار پول اعلام کرد: با توجه به شرایط تورمی کشور، 
افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی ها، ترازنامه بانک ها را به روز کرده و سهامداران از ارزش 
واقعی دارایی های بانک ها مطلع خواهند شــد.وی با اشــاره به مزایای افزایش سرمایه بانک ها از محل 
تجدید ارزیابی دارایی ها بیان کرد: تا چند ســال قبل، هم زمین و ساختمان و هم سرمایه گذاری های 
بانک ها در طبقه بندی دارایی های قابل تجدید ارزیابی قرار داشــت؛ اما با قوانین جدید بانک مرکزی، 
سرمایه گذاری ها جزو طبقه بندی دارایی های قابل تجدید ارزیابی قرار نمی گیرد و فقط دارایی های بانکی 

مثل شعب بانک ها و... را می توان تجدید ارزیابی کرد.

www.ofoghemroz.ir
 برترین اخبار ایران و جهان
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کشاورزی 

مصرف گاز بیش از ۱۳۰۰ 
دستگاه اجرایی خراسان 

جنوبی پایش شد

مزدک جمشیدی    |      گیاهان دارویی علاوه بر کاربردشان در تولید داروها، دارای کاربردهای صنعتی نیز هستند و هرساله ارزآوری بالایی برای کشورهای تولیدکننده 
این محصولات به دنبال دارند، به طوری که گفته می شود گیاهان دارویی می توانند تا 2 درصد GDP کشور را از آن خود کنند. 

گردش مالی 1.5 میلیارد دلاری گیاهان دارویی ایران

  رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو 
در کردستان:

مانور تمرینی - آموزشــی مناطق شمالغرب در 
کردستان برگزار می شود

 
سنندج- رئیس شورای هماهنگی مدیران وزارت نیرو 
در کردســتان گفت: مانور تمرینی - آموزشی مناطق 
شش گانه )منطقه شــمالغرب( در کردســتان برگزار 

می شود.
آرش آریانژاد در جلســه هماهنگی مانــور تمرینی - 
آموزشی مناطق شش گانه کشــور منطقه شمال غرب 
اظهار کرد: ایــن مانور برای آمادگــی مقابله با حوادث 
غیرمترقبــه در مناطــق شــش گانه کشــور )منطقه 
شــمال غرب( با هماهنگــی و همکاری شــرکت های 
صنعت آب و برق شمال غرب کشــور، برگزار می شود. 
وی افزود: ســناریوی این مانور براســاس بارش برف 
 ســنگین، جاری شــدن ســیل و حریــق در مخازن

 سوختی نیروگاه سیکل ترکیبی سنندج، تدوین گردیده 
و اجرا می شود.

رئیس شــورای هماهنگی مدیران صنعــت آب و برق 
کردستان با اشاره به ویژگی های این مانور اظهار داشت: 
این مانور با پیش بینی سیل اجرا می شود و بیش از ۱۲۸ 
نفر از نیروهای صنعت آب و برق استان های کردستان، 
آذربایجان شــرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، گیلان و 

زنجان در این مانور مشارکت خواهند داشت.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای کردستان با اشاره به 
اهداف مهم این مانور بیان کرد: ارتقای سطح آمادگی و 
تمرینی در شرایط بحران در مواجهه با بلایای طبیعی، 
اصلاح و مقاوم سازی شبکه و افزایش قابلیت اطمینان 
از مهمترین اهداف برگزاری این مانور عملیاتی اســت 
به نحوی که مواقع بحرانی و اضطراری از اســتان های 
معین )شمال غرب کشور( برای همکاری و مهار بحران 

استفاده شود.
آریانژاد با بیان اینکه صنعت آب و برق کردستان آمادگی 
لازم در برابر مخاطرات مختلف را دارد، افزود: به منظور 
اثربخشی مانورها، کمیته ارزیابی متشکل از همکاران 
شــرکت های مادر تخصصی وزارت نیرو نیز تشــکیل 
می گردد کــه زوایای اجرای این مانــور را کاملًا رصد و 

صحت سنجی می کنند.
 وی افزود: بناســت برای اجرای صحیح این مانور هفت 
کمیته متشکل از؛ کمیته های عملیاتی، اطلاع رسانی، 
برنامه ریزی، پشــتیبانی، امنیت، انفورماتیک و ایمنی، 
تشکیل و از ظرفیت سازمان هایی همچون آتش نشانی، 
شهرداری، راهداری، اورژانس، نیروی انتظامی راهنمایی 

و رانندگی نیز استفاده شود. 
وی خاطرنشان کرد: زمان برگزاری مانور براساس پیش 
بینی های صورت گرفته ۲۱ و ۲۲ آذرماه ســال جاری 

پیش بینی شده است.

  مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب کرمانشاه 
خبر داد؛

تغییر الگوی مصرف مشترکان عامل اصلی افزایش 
تعرفه ها در تابستان

 

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب کرمانشاه با اشاره به 
افزایش مصرف آب و تغییر الگوی مصرف مشــترکان 
کرمانشــاهی عامل اصلی افزایش تعرفه ها در تابستان 

بوده است.
رضا داودی اظهار کرد: الگوی مصرف آب طبق چارچوب 
مشخص شــده ای در اختیار مردم قرار می گیرد و طبق 
این الگوی مصرف میزان آب مشخص به میزان ۱۵ متر 
مکعب برای هر فرد در نظر گرفته می شود که تأمین این 

میزان آب امری تکلیفی برای ما است.
 وی با اشاره به مشــکلات الگوی مصرف برای هر فرد و 
خانوار در تغییرات فصلی، افزود: یکی از مشــکلاتی که 
برای تمام مشــترکان وجود دارد مسئله الگوی مصرف 
است و در فصل تابستان به دلیل وجود ضرایب تابستانی 
و تغییر الگوی مصرف به دلیــل افزایش آب مصرفی از 
سوی مشترکان قبض های آب صادر شده غیر متعارف 

خواهد بود.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان کرمانشاه 
تصریح کرد: معمولاً در پی افزایــش نامتعارف و میزان 
آب مصرفــی در فصل تابســتان معمولاً مشــترکان 
معترض شــده اما این افزایش قبوض به دلیل افزایش 
 در مصــرف آب طبیعــی متعــارف بــوده و افزایش 
قیمت ها از سوی شرکت آب و فاضلاب نیست بلکه تنها 
به دلیل افزایش و تغییر الگوی مصرف میزان آب از سوی 

مشترکان است.
داودی با بیان اینکه هر ســاله یکبــار افزایش و تغییر 
در تعرفه هــای مصــرف آب انجام می گیــرد، گفت: 
افزایــش نرخ آب بــه طور کلــی در طول ســال تنها 
یک مرتبه هرســال توسط مجلس شــورای اسلامی 
 ابلاغ می شــود کــه در ســال جــاری ایــن افزایش

 آب بها در اواســط فصل تابســتان انجــام گرفت که 
همزمان شــدن تغییر نرخ آب با افزایــش مصرف آب 
 در فصل تابســتان ســبب نارضایتی مردم در برخی از 

پرداختی ها شد.

بیرجند- مهدیه قربانی-مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان جنوبی گفت: با هدف مدیریت انرژی و صرفه جویی، طرح پایش مصرف گاز در ادارات دولتی استان آغاز  و  ۱۳۶۳ دستگاه اجرایی استان در این طرح اجرا شد.
رحمان محمودی در جریان بازدید از این طرح در سایت اداری بیرجند اظهار داشت: براساس بخشنامه صرفه جویی مصرف بهینه و ایمن از سوی معان اول رئیس جمهور و ابلاغ به تمامی ادارات و نهادهای دولتی 

در جهت رعایت حداکثر صرفه جویی، شرکت گاز خراسان جنوبی اقدام به پایش مصرف گاز در ادارات و ارگان های دولتی کرده است.
وی با اشاره به ۱۳۶۳ پایش انجام شده از ابتدای آذرماه در استان افزود: مطابق بخشنامه صرفه جویی، ادارات و ارگان های دولتی باید در وقت اداری نسبت به رعایت دمای رفاه )۱۸ تا ۲۱ درجه سانتی گراد( اقدام 

کرده و در ساعات غیراداری و روزهای تعطیل، سامانه های گرمایشی را خاموش کنند.
مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان جنوبی گفت: در راستای انجام این مأموریت، بازرسان شرکت گاز استان با مراجعه منظم و روزانه به ادارات، سازمان ها و نهادهای دولتی نسبت به پایش و کنترل دمای مصرف 

گاز طبیعی در ادارات )۱۸ تا ۲۱ درجه سانتیگراد( اقدام و در صورت عدم رعایت، پس از اخطار کتبی و بازرسی مجدد نسبت به قطع گاز اداراتی که از مفاد بخشنامه پیروی نمی کنند، اقدام می شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/10/02
شماره : 1550

جهش در چرخه نوسازی ناوگان دریایی هرمزگان با آماده  سازی پنج فروند اسکله  گردشگری

جلسه هیات رئیسه هیات ورزش های دریایی و ساحلی استان گلستان برگزارشد

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: پنج فروند اسکله  پهلودهی شناورهای 
گردشگری در بنادر غرب و جزیره قشم در سفر رئیس جمهور آماده بهره برداری است. 
بــه گزارش روابــط عمومی اداره کل بنــادر و دریانوردی هرمزگان، »حســین 
عباس نژاد« اظهار داشــت: در راستای کمک به معیشت مردم و ایمن سازی شرایط 
دریانوردی به ویژه گردشــگری دریایی، پنج فروند اســکله  پهلودهی شــناورهای 
گردشــگری شــامل سه فروند در غرب استان و ۲ فروند نیز در جزیره قشم در سفر 

رئیس جمهور آماده بهره برداری است. 
وی با بیان اینکه با بهره برداری از این پنج فروند اســکله پهلودهی شناور جهش 
زیادی در چرخه نوســازی ناوگان دریایی هرمزگان صورت می گیرد، بیان داشــت: 
ســازمان بنادر و دریانوردی به عنوان مرجع دریایی در راستای ایمنی مسافرت های 
دریایی، نیاز به جهش جدید در بحث نوسازی شناورهای مسافربری دارد که از محل 

وجه اداره شده با تشکیل یک کمیته هماهنگی های لازم انجام شده است. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: سازمان بنادر و دریانوردی در این راستا 
نشست های هماهنگی با وزارت صمت، سازندگان، سازمان صنایع دریایی وزارت دفاع 
و سایر ارگان های مرتبط برگزار و طرح هایی با همفکری تعاونی ها تهیه کرده است. 

عباس نژاد ادامه داد: اداره کل بنادر و دریانوردی استان هرمزگان به عنوان پایلوت 
و مدیر پروژه معرفی شده که با هماهنگی معاونت دریایی سازمان بنادر این موضوع 
به یک ســرانجام رضایت بخش در بحث خدمات رســانی دریایی برسد براین اساس 
کار موافقت نامه ها با بانک های عامل نیز انجام شده که امیدواریم شرایط مطلوب تری 

برای برگشت سرمایه ایجاد کنیم. 
وی از برنامه ســاخت ۵0 شناور مسافری به ارزش کلی ۱۸ هزار میلیارد ریالی و 

تامین حدود ۸0 درصد تسهیلات از محل وجوه اداره شده سازمان بنادر و دریانوردی 
خبر داد و افزود: از ۵0 فروندی که در دســتور کار اســت 90 درصد آن برای استان 

هرمزگان خواهد بود. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان بیان کرد: این شناورها توسط صنایع داخلی 
ساخته می شود و تلاش می کنیم تا پایان امسال ساخت نخستین شناور را آغاز کنیم .  
به گفته عباس نژاد؛ در زمان حاضر حدود ۵۲ فروند شناور با ظرفیت حدود پنج 

هزار صندلی به مسافران در بنادر هرمزگان خدمات می دهند.  
وی در ادامــه بــه اقدامات پیش روی بنــادر و دریانوردی هرمــزگان در تحقق 
سیاســت های توسعه دریامحور اشاره و بیان کرد: طرح توسعه بندر شهید حقانی به 
عنوان بزرگترین بندر مسافری و گردشگری کشور به عنوان یک بندر تخصصی مسافر 
دریایی در دســتور کار قرار دارد که یکی از هدف گذاری های مهم توسعه مسیرهای 

دریایی داخلی و بین المللی با شناورهای بزرگتر است. 
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: در اجرای این برنامه، ســه مارینای 
بزرگ گردشگری دریایی برای اسکله های نخل ناخدا، بندر شهید حقانی و بندر هرمز 
با ســرمایه گذاری ۸0 هزار میلیارد ریالی بخش خصوصی طراحی شده که بخشی از 

کار درحال انجام است.

گلستان : مومنی -  به گزارش روابط عمومی هیات ورزش های دریایی وساحلی 
اســتان گلستان ؛  جلسه هیات رئیســه هیات ورزش های دریایی و ساحلی استان 

گلستان درروز چهار شنبه مورخ ۲۱ آذر۱40۲ برگزار شد .
در این جلسه ، ناخدا خسروی ضمن عرض سلام و خیر مقدم خدمت اعضا محترم 
در ابتدای جلســه، اقدامات راهبردی هیات استان را در پیشبرد منویات فرماندهی 
معظم کل قوا مدظله العالی مبنی بر توسعه دریامحور تبیین نمود و نقش این هیات 
را در ایجاد نشاط و امید در جامعه و ارتقا اتحاد و انسجام ملی بین اقوام مختلف در  

این استان که به رنگین کمان اقوام و استان برادری معروف می باشد اشاره کرد.
در ادامه خانم اشرف افروزیان نائب رئیس هیات اشاره نمود که کسب مقام نخست 
مســابقات ماهیگیری ورزشی کشــور در نیمه اول سال جاری، کسب نائب قهرمانی 
مسابقات ماهیگیری در نیمه دوم سال و برگزاری اولین دوره رقابت های قایق های 
تندرو کشــور ، اولین جشنواره دریایی و ساحلی و اولین جشنواره دانش آموزی در 
شــرق خزر، نشــان دهنده ظرفیت های فوق العاده این هیات در کشــور می باشد.

وهمچنین در ادامه ، دکتر علیرضا پرهان، با اشاره جایگاه رفیع ورزش های دریایی 
و ساحلی در جهان  این هیات می تواند در عرصه بین المللی در ایجاد صلح، ثبات، 
توسعه و پیشرفت دریامحور نقش بسزایی را ایفا نماید و پرچم ج ا.ایران را در جهان 

به اهتزاز در بیاورد.دربخش دیگری از جلســه : دکتر امیر علی حســینی بای فرزند 
اولین فرمانده  تکاوران ج ا.ایران در دفاع از خرمشــهر، شهید  دریادار حسینی بای 
گفت:کمیتــه دانــش بنیان این هیات در حال طراحی و ســاخت پدل برد و ادوات 
ماهیگیری ورزشی است و در آینده ای نزدیک شاهد پیشرفت مثال زدنی این هیات 
در موضوعات علمی، پژوهشی  و دانش بنیان خواهیم بود.در بخش پایانی دبیر هیات، 
فرزند جانباز شــهید تکاور،   ابوالفضل یعقوبی از زحمات کلیه اعضا هیات رئیســه 
و  حمایت های اداره کل ورزش و  دســتگاه های استانی، فدراسیون و انجمن های 
ذیربط در ارتقا بیش از پیش ورزش های دریایی و ساحلی در استان گلستان تقدیر 
و تشکر نمودو همچنین از زحمات بی شائبه دکتر علیرضا پرهان در آزاد سازی ۵۲ 
هکتار اراضی ســاحلی بندر گز که به عنوان نماینده اســتاندار و عضو هیات رئیسه 
این هیات ارزشــی و ورزشی، طی  جلسه ای با مسئولین عالی رتبه کشور عمان، با 
اعطا تندیس و لوگوی انجمن قایق های تندرو کشور و لوح سپاس از طرف ریاست 

محترم فدراسیون مورد تجلیل و قدردانی قرار گرفت.

طی سال های گذشته به طور متوسط ایران با صادرات 4۵0 تا 700 میلیون دلار گیاهان دارویی سهمی نیم درصدی از بازار ۲۲0 میلیارد دلاری 
گیاهان دارویی در جهان داشته است.

در ســال جاری ۲۸0 هزار هکتار از اراضی کشــور به کشت گیاهان دارویی اختصاص یافته و میانگین عملکرد تولید گیاهان دارویی ۳۶0 هزار تن 
بوده است. هم اکنون ایران 70 درصد تولید گل محمدی و 90 درصد تولید زعفران جهان را در اختیار دارد، در تولید زیره هم پس از هندوستان کشور 

دوم تولیدکننده این محصول ارزشمند هستیم.

 میزان صادرات گیاهان دارویی
حســین زینلی مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزی گفت: در 
راستای بهره مندی از مواهب تولید و صادرات گیاهان دارویی در حال حاضر دو 
پالایشگاه گیاهان دارویی در کشور احداث شده و در حال راه اندازی و بهره برداری 
است و از سوی دیگر با جذب یکسری سرمایه گذاری برنامه احداث و راه اندازی 

۳ پالایشگاه دیگر نیز در کشور در دست اقدام است.
نکته جالب توجه اینکه به گفته زینلی به طور متوسط گردش مالی گیاهان 
دارویی در کشور یک و نیم میلیارد دلار است که حدود ۵00 میلیون دلار خارج 
از کشــور می رود و یک میلیارد هم در داخل کشور در صنایع دارویی، غذایی و 
خوراکی استفاده می شود. با این وجود مجری طرح گیاهان دارویی کشور معتقد 
است: اگر سطح زیرکشت گیاهان دارویی را از ۲۵0 هزار هکتار تا ۱0 برابر توسعه 
دهیم و استاندارد سازی هم انجام دهیم، می توانیم سالانه تا ۱۵ میلیارد دلار برای 

کشور درآمدزایی از این حوزه رقم بزنیم.

 برنامه کشت در 8 هزار هکتار اراضی دیم
زینلی تصریح کرد: از برنامه ۵0 هزار هکتاری کشت گیاهان دارویی در اراضی 
دیم تاکنون ۸ هزار هکتار آن محقق شــده اســت. وی ادامه داد: در چهارچوب 
این برنامه، کشــت گیاهان دارویی همچون گل محمدی، زیره سبز، سیاهدانه، 
برزک، بالنگو، موسیر و شیرین بیان در اراضی دیم را هدفگذاری کرده ایم. مشاور 
وزیر جهاد کشــاورزی خاطرنشان کرد: سال گذشته نزدیک به ۱۸ هزار هکتار 
از اراضی دیم به کشت گیاهان دارویی اختصاص یافت. وی از برنامه ریزی برای 
افزایش کشــت گیاهان دارویی در ســطح حدود ۱0 هزار هکتار اراضی آبی در 
سال ۱40۲ خبر داد و گفت: از این سطح تاکنون ۶ هزار هکتار گیاهان دارویی 

در اراضی آبی زیر کشت رفته است.

 تقویت فرآوری گیاهان دارویی
مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد کشــاورزی بر تقویت مکانیزاسیون 
و صنایع تبدیلی و تکمیلی در حوزه گیاهان دارویی تأکید کرد و اظهار داشــت: 
یکی از برنامه های ما توسعه و تقویت مکانیزاسیون و صنایع تبدیلی و تکمیلی در 
بخش گیاهان دارویی به منظور افزایش فرآوری و ایجاد ارزش افزوده است. وی 
ظرفیت اســمی صنایع تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی را بیش از ۶70 هزار 
تن عنوان کرد و گفت: در حال حاضر 70 هزار تن از این ظرفیت غیرفعال است. 
زینلی افزود: به کارگیری تکنولوژی های نوین برای تولید اسانس و عصاره گیاهان 
دارویی از اهداف ماست. مجری طرح ملی گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزی با 
اشاره به اینکه با سرمایه گذاری های بخش کشاورزی تاکنون دو پالایشگاه گیاهان 
دارویی در استان خراسان رضوی راه اندازی شده است، اذعان داشت: سال گذشته 
با همکاری مؤسســه تحقیقات جنگل ها و آبخیزداری کشور و بخش خصوصی، 
دستگاه تولید اسانس نوع تام گل محمدی ساخته و خط تولید آن ایجاد شد.  

یکی از برنامه های 
ما توسعه و تقویت 

مکانیزاسیون و صنایع 
تبدیلی و تکمیلی در 
بخش گیاهان دارویی 

است. 

الحاق پهپادهای کرار مسلح به موشک هوا به هوای مجید در پدافند هوایی شرق کشور
بیرجند- فوداجی- الحاق پهپادهای کرار مســلح به موشک هوا به هوای مجید در 
پدافند هوایی شــرق کشور با حضور استاندار و فرماندهان نظامی و انتظامی خراسان 

جنوبی رونمایی شد.
امیر ســرتیپ ارسلان پرویز در این مراسم اظهار داشت: دستاورد ارزشمند رسول 
یکی از دســتاوردهای بزرگ ســاخته شده به دست جوانان برومند کشور است که به 

سازمان رزم عملیاتی پدافند هوایی شرق کشور اضافه شد.
وی بیان کرد: قدرت پهپادی به عنوان یکی از ارکان تاثیرگذار در نبردهای هوایی 
بوده و این اثرگذاری در سطوح مختلف تاکتیکی، عملیاتی و راهبردی قابل تعریف است.

فرمانده پدافند هوایی قائم آل محمد)ص( شرق کشور افزود: پهپاد به عنوان یکی 
از ابزارهای قطعی و موثر در نبردهای آتی به منظور کوتاه کردن زمان نبرد، ســرعت 

عمل در غافلگیری و ایجاد فضای ابهام برای دشمن مطرح است.
پرویز افزود: رهگیری و درگیری علیه پرنده های متخاصم با بهره گیری پهپاد انجام 
می شود و این اقدام نشان از قدرت و عزت در نیروهای مسلح است که نویدبخش روحیه 
خودباوری و اعتماد به نفس و عزم راســخ ملی در میان دوستداران جمهوری اسلامی 

ایران در جهت رشد بالندگی و ارتقای عرصه های علم و فناوری است.
وی عنوان کرد: پدافند هوایی برای نخستین بار در ایران و به عنوان پنجمین کشور 
جهان موفق به اجرای این ســامانه شده و باری دیگر عبارت ما می توانیم را به منصه 

ظهور رساند و برگ زرینی در پدافند هوایی افزوده شد.
فرمانده پدافند هوایی قائم آل محمد)ص( شرق کشور گفت: تست موفقیت طرح 
رســول و دستیابی به پهپاد مســلح به طور چشمگیری توان رزمی پدافند هوا پایه را 

ارتقا داده و تاثیر مستقیمی بر افزایش قدرت بازدارندگی دارد.
پرویز افزود: ارتقای ظرفیت پدافند تاکتیکی، انعطاف تغییر فضای درگیری پدافند 
از ســکوی زمینی ثابت به سکوی هوایی متحرک، افزایش قابلیت تحرک و جابجایی 
مولفه های توان رزم پدافندی، تعریف جدید از قواعد و شیوه های نبردهای هوایی، خنثی 
شدن تحریم ها در دستیابی به فناوری های پیشرفته هوانوردی و ارتقای توان رزمی پدافند 
هوا پایه از مزایای طرح رسول است.وی تصریح کرد: دستاورد عملیاتی رسول مبتنی بر 
پهپاد کرار و موشک مجید در یک اقدام مشترک بین نپاجا و وزارت دفاع تعریف شد.

  ایران جزو 5 کشور دنیا در ساخت پهپادهای کرار است
جــواد قناعت هم در این مراســم اظهار داشــت: با الحاق این نــوع پهپادها یک 

کار بزرگ و ارزشــمندی در نیروهای مســلح اتفاق افتاده اســت. در گذشــته وقتی 
پرنده ناشــناس وارد کشــور می شد از زمین به هوا موشــک می زدیم در مرحله دوم 
 پیشرفت کردیم ابتدا جنگنده  ها در هوا به دشمن هشدار می دادند و سپس از هوا به 

هوا موشک می زدیم.
وی افزود: امروز جزو پنج کشــور پیشــرفته دنیا هستیم که موشک کرار ما هوا به 
هوا دشــمن را می زند و این قابلیت فقط در انحصار ابرقدرت های جهان است و اینکه 
کشــوری خودش این پهپادها را بســازد ارزشمند است و آن چیزی که به این ارزش 
می دهد و برای دشمن سخت و تلخ است این توانمندی توسط دانشمندان و مهندسان 

این کشور ساخته می شود.
استاندار خراســان جنوبی تصریح کرد: موشک کرار بدون هیچ کمکی از بیرون و 
با اتکا به ظرفیت ها و جوانان داخلی ساخته شده لذا ارزشمند است و خدا را شاکریم 
در نیروهای مســلح  فرماندهان مخلص و جریان انقلابی و تابع فرمانده کل قوا حاکم 
هســتند. وقتی جریان انقلابی حاکم باشد و توسل به خدا و شهدا باشد به طور قطع 
شاهد این توفیقات هستیم و امروز در نیروهای مسلح نگاه بسیجی و صادقانه و مخلصانه 

و اقدامات شبانه روزی حاکم است.
قناعت خاطرنشان کرد: در بین نیروهای مسلح وحدت رویه و تعامل خوبی وجود 
دارد و نیروهای مســلح نگاه به رجال سیاســی ندارند و فقط نگاه آنها به مقام معظم 
رهبری اســت. در نیروهای مسلح هیچ تلاطمی وجود ندارد و شاهد تعامل و وحدت 
هستیم و امروز هر جنبنده ای یا پرنده ای قصد ورود به حریم هوایی داشته باشد توسط 

پدافندهوایی شرق کشور رصد می شود و آماده درگیری است.

با رویکرد تحقق سیاست های توسعه دریامحور؛
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ترابری محور اصلی صنعت نفت 
از حفاری تا صادرات است

مدیر عامل شرکت آغاجاری در آئین گرامیداشت روز حمل و نقل  از تلاش های کارکنان این مجموعه قدردانی کرد.
مدیر عامل شرکت آغاجاری در این مراسم بیان کرد : کارکنان ترابری خط مقدم تولید در صنعت نفت هستند و نقش موثری آنان را در تمامی فرآیندهای عملیاتی را نمی توان نادیده گرفت.

مهندس جواد تقی زاده افزود: با توجه به عدم بروز رسانی ماشین آلات ترابری طی سالهای گذشته اما در تمام عملیات ها و فرآینده های تولیدی حضور مستمر دارند که این نشان از تعهد و 
ایثارگری آنان دارد.

مهندس جواد تقی زاده با تشریح اقدامات شرکت آغاجاری در جهت رفع مشکلات مجموعه ترابری گفت : در سال گذشته با توجه به کمبود های شرکت موفق به خریداری دو دستگاه بیل 
مکانیکی شدیم و در سال جاری نیز مقدمات خریداری دو دستگاه اتوبوس و ۱۰ دستگاه مینی بوس فراهم شده که انشالله تا ماه های آینده به ناوگان شرکت افزوده خواهد شد.

وی با تاکید بر همدلی و هم افزایی در  شرکت آغاجاری افزود : با نگاه مثبت دولت سیزدهم و مجموعه وزارت نفت انشالله شاهد کارهای بزرگی در منطقه باشیم.

الهام صالح      |    تا امروز نزدیک ۱۱ میلیون مترمکعب و تا پایان سال ۱۸ میلیون مترمکعب و بیش از ۶۸ پروژه جمع آوری گازهای مشعل را که در 
تأمین خوراک پتروشیمی ها و ارزش افزوده بالایی دارند، در دستور کار داریم . 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1402/10/02
شماره : 1550

    برخورد قاطع با سارقین تجهیزات برق رسانی 
در استان هرمزگان

مدیر دفتر حراســت شرکت توزیع نیروی برق 
هرمزگان در دیدار  با دادستان شهرستان بندرلنگه  
و رئیس پلیس پیشگیری این شهرستان  بر برخورد 
قاطع با ســارقان تجهیزات برق رســانی با هدف 
بازدارندگی تاکید کــرد. به گزارش روابط عمومی 
شرکت توزیع برق استان هرمزگان ،  نشست مشترک 
دادستان شهرستان بندرلنگه  با حضور مدیران دفتر 
حراست شرکت توزیع برق استان هرمزگان و برق 
منطقــه ای ، مدیر برق بندرلنگه و همکاران حوزه 

حفاظت فیزیکی دفتر حراست برگزار شد،
در این نشست موضوعات جمع آوری انشعابات 
غیرمجاز و تشــکیل پرونده قضایی، پیشــگیری 
از ســرقت تاسیســات و برخورد قضایی با رویکرد 
بازدارندگی و همچنین جمع آوری دســتگاه های 

تولید رمز ارز دیجیتال مورد بررسی قرار گرفت.
 دادستان بندرلنگه دراین نشست  بر همکاری 
در پرونده های مرتبط و تشکیل شعبه اختصاصی 

در پرونده سرقت تجهیزات شبکه برق تاکید کرد.
مدیر دفتر حراســت شرکت توزیع برق  استان 
هرمــزگان همچنین در نشســت با رئیس پلیس 

پیشگیری شهرستان بندرلنگه حضور یافت.
نشست مشــترک مدیر دفتر حراست شرکت 
توزیع نیروی برق اســتان هرمــزگان، مدیر دفتر 
حراست شرکت برق منطقه ای هرمزگان، مدیر برق 
شهرستان لنگه و همکاران حوزه حفاظت فیزیکی 
دفاتر حراست با رئیس پلیس پیشگیری شهرستان 
بندرلنگــه با موضوع پیگیری مصوبات مشــترک 
قرارگاه پیشــگیری و مقابله با ســرقت استانداری 
هرمزگان برگزار شــد.در این نشست مقرر گردید 
پلیس پیشــگیری بندرلنگه با توجه به تهدیدات 
پیش رو در خطوط انتقال و شبکه توزیع برق و در 
راستای پیشــگیری از تخریب و سرقت تاسیسات 
و تجهیزات شــبکه توزیع در ســطح شهرســتان 
بندرلنگه برابر با دستورالعمل های ابلاغی شرکت 
توانیر اقدامات پیشــگیرانه و مقابله با سرقت اموال 
و تجهیزات تعامل و همکاری لازم صورت پذیرد و 
در مقابل طبق دستورالعمل حق الکشف ابلاغی از 
شرکت توانیر حق الکشف به یگان کاشف در پرونده 
های منجر به کشف اموال و اقلام مسروقه پرداخت 
گردد.در این نشست همچنین در خصوص سرکشی 
و بازدید سرزده از مراکز غیرمجاز خرید و دپو ضایعات 
و جمع آوری انشعابات غیرمجاز و دستگاه های غیر 
مجاز استخراج رمز ارز تصمیم گیری به عمل آمد.

  حضــور تاثیر گذار بــرق هرمزگان در 
آموزشی صنعت  ای  منطقه  نشست شورای 

برق کشور
نشست شورای منطقه ای آموزشی صنعت برق 
کشــور با حضور معاونان منابع انسانی ، مدیران و 
کارشناســان آموزش شرکتهای صنعت برق مرکز 
و جنوب کشــور،معاون منابع انسانی و مدیر دفتر 
آموزش شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان در شهر 
اصفهان برگزار شد.به گزارش روابط عمومی شرکت 
توزیع برق استان هرمزگان ،  برنامه این نشست با 
اجرای دوره آموزشــی » مهارت آموزی و  اجرای 
فرآیندهای نظام آموزش شغلی سازمانی« با حضور 

دکتر صفری و دکتر رمضانی ترتیب یافت.
این نشســت همچنین  با موضــوع رایزنی در 
خصوص دوره های آموزشــی شرکتها و صلاحیت 
حرفه ای نیروهای پیمانکار ، چالشها و مشکلات دفاتر 
آموزش شرکت برگزار گردید. یحیی مهرانی معاون 
منابع انسانی شرکت توزیع برق استان هرمزگان در 
حاشیه این نشست با بیان اینکه  شناسایی نیازهای 
آموزشی از طریق مطالعه اهداف و وظایف شرکت 
، و ارزیابی الزامات شغل و شایستگی های همکاران 
شــرکت های برق  ضرورت دارد اظهارداشت : اگر 
دانش و مهارت به اندازه نیاز در داخل شرکت وجود 
نداشته باشــد، یکی از راه های ایجاد آنها آموزش 
اســت. وظایف و عناصر تشــکیل دهنده شــغل، 
استانداردهای عملکرد شغل، روش های انجام وظایف 
 و مسئولیت ها، و چگونگی آموزش این روش ها به 
متصدی شــغل برای شناســایی نیازهای آموزش 

ضروری است.

بومی سازی تجهیزات صنعت حفاری با توان دانش بنیان ها
به منظور رفع نیازهای فناورانه مرتبط با پروژه های حفاری شــمال وبومی ســازی 
تجهیزات صنعت حفاری،با ۹ شــرکت دانش بنیان و پژوهشگاه صنعت نفت،قرارداد 

امضا شد.
 به منظور رفع نیازهای فناورانه مرتبط با پروژه های حفاری شــمال و بومی سازی 
تجهیزات صنعت حفاری، ۹ قرارداد با شرکت دانش بنیان با حضور علیرضا سلمان زاده 
مدیرعامل حفاری شمال، عظیم کلانتری اصل رئیس پژوهشگاه صنعت نفت و مدیران 

شرکت های دانش بنیان جمعٱ به ارزش ۴۶۰ میلیارد ریال امضا شد.
بومی سازی شفت اصلی تاپ درایو حفاری به ارزش ۹۸ میلیارد ریال، بومی سازی 
شــیر کنترل فوران رشــته حفاری به ارزش ۱۲۸ میلیارد ریال، تدوین دانش فنی و 
بومی سازی اقلًا الاســتومری صنعت حفاری به ارزش ۵۰ میلیارد ریال و بومی سازی 
فیلترهای ســوخت و روغن دیزل ژنراتورهای کاتر پیلار به ارزش ۱۵ میلیارد ریال از 

جمله موضوعات انعقاد قرارداد حفاری شمال با شرکت های دانش بنیان بود.
بومی ســازی لاینرهای پمپ گل حفاری به ارزش ۵۰ میلیارد ریال، اســتفاده از 

تکنولــوژی نانــو کامپوزیت برای بهبود خواص ســایش و خوردگی گیت شــیرهای 
دروازه ای فشار بالا به ارزش ۱۵ میلیارد ریال، بومی سازی انواع دوپ حفاری و گریس 
پایه سکوهای جک آپ دریایی به ارزش ۱۵ میلیارد ریال و بومی سازی فیلترهای هوای 

دیزل ژنراتورهای کاتر پیلار به ارزش ۴ میلیارد ریال از دیگر موضوعات انعقاد قرارداد 
با شرکت های دانش بنیان فعال در صنعت نفت به شمار می رود.

همچنین در این مراسم، قرارداد خدمات مشاوره، طراحی، آزمایشگاهی، تسهیلات 
سرچاهی و سایر خدمات حفاری میان حفاری شمال و پژوهشگاه صنعت نفت به ارزش 
۸۰ میلیارد ریال امضا شد.تفاهم نامه ساخت و بازسازی انواع شیرهای با فشار بالا در 
صنعت حفاری نیز در این جلسه بین شرکت حفاری شمال و یکی از شرکت های دانش 
بنیان به امضا رسید.علیرضا سلمان زاده، مدیرعامل حفاری شمال در این مراسم اظهار 
داشت: این شرکت بر اساس سیاست های ابلاغی بنیاد مستضعفان، در خصوص توسعه 

صنعت نفت در بخش بالادستی اقدامات وسیعی را در برنامه دارد.
وی افزود: هر کدام از قراردادهای امروز که به نتیجه برسد، یکی از تجهیزات و اقلامی 
که پاشــنه آشیل انتظارات دکل های حفاری بوده، داخلی سازی می شود و این امر، از 
عدم النفع روزانه ده ها هزار دلاری جلوگیری می کند؛ از این رو قراردادها و تفاهم نامه ای 

که امروز به امضا رسیده، بسیار برای صنعت نفت ایران کار ارزشمندی است.

بحث مازوت سوزی یا 
کیفی سازی محصولات 

پالایشگاه ها در این 
دولت آغاز شده است. 

ما ۱۰ پالایشگاه نفت 
داریم و کیفی سازی 

محصولات پالایشگاهی 
را به جد آغاز کرده ایم.  

وزیر نفت گفت: با تدابیری که در این ۸-۷ ماهه وزارت نفت و شــرکت های تابعه انجام دادیم، شــاید امســال سابقه هم نداشته 
نزدیک به ۹۳ درصد سبد سوختی ما در نیروگاه ها گاز بوده و بیش ۳۶ میلیون متر گاز بیشتر به نیروگاه ها دادیم و روزانه ۶ میلیون 

بیشتر به صنایع، گازرسانی شده است.
جواد اوجی وزیر نفت درباره حمله ســایبری گفت: نزدیک ســاعت ۹ تا ۱۰، تعدادی از جایگاه ها در سراســر کشــور عملیات 
سوخت رسانی شان متوقف شد و به محض اینکه این اتفاق رخ داد ما در شرکت پالایش پخش ستاد بحران را تشکیل دادیم و با یک 
کار جهادی و تجاربی که از قبل داشــتیم، بســیج کردن شــاید ۲۲ هزار نفر از همکاران مان وارد عمل شدیم. جا دارد از صاحبین و 
مالکین جایگاه های سوخت با همکاری و صبوری مردم و پای کار آمدن صدا و سیما قدردانی کنم در همان ساعات اولیه این توطئه 

را خنثی کردیم و عملیات سوخت رسانی در جایگاه ها را به صورت آفلاین یا دستی برقرار کردیم.
وی افزود: در بعدازظهر نیز همکاران ما با بالاآوردن سامانه کارت سوخت مشکل را تا حدودی حل کردند، خوشبختانه شاید نزدیک 

۸۸ درصد از جایگاه ها در سراسر کشور عملیات شان با کارت سوخت انجام می شود.
وزیر نفت بیان کرد: انجام این کار در کوتاهترین زمان یک کار جهادی بود اینها برنامه ریزی کرده بودند و فکر می کردند با این کار 
مردم را عصبانی کنند و به چالش بیندازند اما با تدبیر و کار جهادی که صورت گرفت خیلی ها حتی متوجه این موضوع نشدند و با 
پای کار آمدن همکاران ما در مجموعه صنعت نفت، این توطئه خنثی شد. اسم این عملیات سایبری را نیز گنجشک گذاشته بودند 

و خبر ندارند که اینجا ایران است و پر عقاب همان سال ۵۷ ریخت چه برسد به گنجشک.

جمع آوری ۶۸ پروژه گازهای مشعل در دستور کار
اوجــی در ارتباط با تأمین ســوخت گفت: با تدابیری که در ایــن ۸-۷ ماهه وزارت نفت و 
شرکت های تابعه انجام دادیم، شاید امسال سابقه هم نداشته نزدیک ۹۳ درصد سبد سوختی 
ما در نیروگاه ها گاز بوده است و بیش ۳۶ میلیون متر گاز بیشتر به نیروگاه ها دادیم و روزانه ۶ 

میلیون بیشتر به صنایع، گازرسانی شده است.
وی خاطرنشان کرد: بحث مازوت سوزی یا کیفی سازی محصولات پالایشگاه ها در این دولت 
آغاز شده است. ما ۱۰ پالایشگاه نفت داریم و کیفی سازی محصولات پالایشگاهی را به جد آغاز 
کرده ایم. چند ماه قبل اولین پالایشگاه، پالایشگاه اصفهان بود که کیفی سازی نفت و گاز آن به 
یورو۵ ارتقا یافت و با حضور آیت الله رئیسی به بهره برداری رسید. در پالایشگاه شازند یا ستاره 

خلیج فارس و روی مابقی پالایشگاه ها همه تلاش خودمان را انجام می دهیم.
وزیــر نفــت عنوان کرد: هم در زنجیــره نفت کوره و هم کاهش ســولفور نفت کوره و هم 
کیفی سازی سایر محصولات پالایشگاهی ورود کرده ایم. اوجی یادآور شد: من بیش از ۳۰ سال 
در این صنعت کار می کنم، سابقه نداشته طرح های کیفی سازی پالایشگاهی، فرمتی که در این 
دولت رقم خورده اتفاق افتاد باشــد. ظرف دو سه سال آتی همه محصولات پالایشگاهی گرچه 
امروز همه استاندارد هستند، اما استاندارد آنها را در حد یورو۵ بالا خواهیم برد. بحث کیفی سازی 

محصولات پالایشگاهی در همه پالایشگاه های کشور دستاورد بزرگی بود.

  ۶۸ پروژه جمع آوری گازهای مشعل را در دستور کار داریم
وی درباره جمع آوری گازهای مشعل گفت: در این دولت در این زمینه اقدامات خوبی صورت 
گرفته است، تا امروز نزدیک ۱۱ میلیون مترمکعب و تا پایان سال ۱۸ میلیون مترمکعب و شاید 
بیش از ۶۸ پروژه جمع آوری گازهای مشعل را که در تأمین خوراک پتروشیمی ها و ارزش افزوده 

بالایی دارند، در دستور کار داریم.
وزیر نفت تصریح کرد: خوشــبختانه تاکنون تعداد زیادی از این مشــعل ها جمع آوری شده 
اســت. اینها گازهای همراه میادین نفتی هســتند هر میدان نفتی که به تولید می رسد جدا از 
بحث تولید نفت، گاز به همراه دارد که گاز مشعل است، پروژه تعریف کرده ایم و بنا داریم با یک 
برنامه ریزی خوب و دقیق همه این گازهای مشعل جمع آوری شود که جدا از بحث جلوگیری 

از آلودگی هوا بحث ارزش افزوده بالایی دارد.
اوجی خاطرنشــان کرد: لذا هم کیفی سازی محصولات و فرآورده های نفتی در پالایشگاه و 

بحث جمع آوری گازهای مشعل به طور جد جزو دستور کار وزارت نفت قرار دارد.
وزیر نفت بیان کرد: این نکته را تأکید می کنم بیش از ۹۳ درصد سبد سوخت در نیروگاه های 
ما گاز بوده اســت که یک انرژی پاک اســت و به مرور زمان این را بالاتر خواهیم برد و از طرف 

دیگر فرآورده های نفتی را بالاتری از حد استاندارد کیفی سازی خواهیم کرد.
اوجی در پاسخ به این سؤال که آیا تدابیر لازم برای جلوگیری از حمله سایبری دیده نشده 
بود، گفت: خوشبختانه سامانه سوخت ما مشکلی پیدا نکرده و دیتاسنتر ما در شرکت پخش و 
پالایش است. کارشناسان در حوزه شورای انفورماتیک و همکاران خودمان و تیمی که آیت الله 

رئیسی مشخص کرده اند در حال بررسی هستند.
وی تصریح کرد: بحث حملات سایبری معمولاً در همه جهان وجود دارد اما اینکه بالفور و 
در یک واکنش سریع برگردیم و خنثی کنیم و اجازه ندهیم که مردم دچار چالش شوند بحث 

مهم تری است.
وزیر نفت در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر عرضه سوخت همراه با کارت سوخت یارانه ای 
گفت: این گونه بحث های متفرقه وجود دارد و  کارشناسان مطرح می کنند و بررسی و مطالعه در 
زمینه انتقال کار سوخت به کارت ملی یا با کارت بانکی در دست بررسی کارشناسان قرار دارد.

اوجی در پاسخ به این سؤال که ماجرای گرانفروشی یک شرکت سیار بنزین و جبران خسارات 
مردم عنوان کرد: من اطلاعی از این قضیه ندارم سوخت ما از جایگاه ها صورت می گیرد در سراسر 
کشور ۴۲۰۰ جایگاه  سوخت داریم که از طریق این جایگاه ها با همان نرخ هایی که قانون مصوب 

کرده عرضه سوخت به مردم را انجام می دهیم.

خیرین مدرسه ساز به ساخت نیروگاه خورشیدی ورود کنند
 وزارت نیرو با هدف تشــویق خیرین مدرسه ساز به ســاخت نیروگاه خورشیدی 
انشعابی، برق تولیدی را به نرخ ۳۰ هزار ریال در هر کیلو وات ساعت خریداری می کند.

 تلاش برای افزایش سهم انرژی های پاک و تجدیدپذیر در سبد تولید برق کشور یکی 
از محورهای مهم توسعه این نوع انرژی در کشور است.بر همین اساس وزارت نیروی 
دولت سیزدهم عزم خود را جزم کرده تا با انواع مشوق ها سرمایه گذاران را برای فعالیت 
بیشتر در این بخش جذب کند.علاوه بر جذب سرمایه گذاران، تعیین نرخ خرید تضمینی 
برق روشی مطمئن برای جذب مردم به توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر در دستور کار 
وزارت نیرو قرار گرفته اســت.بر همین اساس، در روزهای اخیر وزارت نیرو نرخ خرید 

برق تولید از انواع نیروگاه های تجدیدپذیر شــامل بادی، خورشیدی، برق آبی کوچک، 
زیســت توده و توربین انبساطی را اعلام کرد تا مردم و سرمایه گذاران بتوانند راحت تر 
در این بخش فعالیت داشته و مطمئن باشند که سرمایه آنان با سود مناسب تضمین 
می شود.در تازه ترین اقدام وزارت نیرو نسبت به تعیین قیمت نرخ خرید تضمینی سایر 
روش های تولید برق تجدیدپذیر کرد که از جمله آنها نیروگاه های خورشیدی انشعابی 
و نیروگاه های بیوگاز است.بر اساس مصوبه وزارت نیرو، سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری برق مجاز اســت نسبت به خرید تضمینی برق از نیروگاه های خورشیدی 
انشــعابی ساخته شده توسط خیرین مدرسه ساز در مدارس و موسسه های آموزشی با 

نــرخ ۳۰ هزار ریال در هر کیلو وات ســاعت اقدام کند.همچنین وزارت نیرو با هدف 
حداکثر کردن ضریب تحقق مزایای تولید برق از منابع تجدیدپذیر، مصوبه نرخ خرید 
و ضوابط تضمینی برق نیروگاه های زیست توده، خورشیدی انشعابی و توربین انبساطی 
را ابلاغ کرد.با ابلاغ مصوبه نرخ و ضوابط خرید تضمینی برق از نیروگاه های غیردولتی 
تجدیدپذیر، آن بخش از برق مصرفی مراکز تصفیه فاضلاب متعلق به شرکت های آب 
و فاضلاب که از طریق نیروگاه های بیو گازسوز نصب شده در آن مراکز تأمین می شود، 
در صورت عدم اتصال مستقیم به شبکه سراسری، مشمول خرید تضمینی برق با شرایط 

ابلاغ شده نیروگاه های زیست توده خواهد بود.
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مدیر عامل شرکت آغاجاری از تولید ۴۰۰ هزار بشکه ای نفت با انجام اقدامات اصلاحی بر روی چاه های کم فشار میدان پازنان  طی ۸ ما ابتدای سال جاری خبر داد.
مدیر عامل شرکت آغاجاری با تشریح اقدامات اصلاحی انجام شده  بر روی چاه های میدان پازنان بیان کرد : با بررسی مشکلات و تنگناها بر روی چاه های کم فشار میدان پازنان با استفاده از دستگاه تفکیک 
گر سیار و انجام عملیات زنده سازی چاه توسط دستگاه لوله مغزی سیار و همچنین انجام اصلاحیه ایجاد هدر مشترک در نقطه تلاقی خطوط جریانی چاه ها افزایش تولید بیش از ۳۰۰۰ بشکه در روز محقق شد.

مهندس جواد تقی زاده افزود : با توجه به اهمیت ایجاد ظرفیت تولید در همین راستا اصلاحیه تولید از ۸ چاه کم فشار با حداقل دبی ۵۰۰۰ بشکه در روز به همراه پروپوزال استفاده از پمپ های چند فازی 
بجای استفاده از دستگاه تفکیک گر سیار برای نخستین بار در شرکت آغاجاری با هدف جلوگیری از سوزاندن گاز های همراه نیز ارائه گردید.

مهندس تقی زاده گفت : در مجموع با انجام اقدامات مذکور و سایر روش های اصلاحی بر روی چاه های کم فشار میدان پازنان بیش از ۴۰۰ هزار بشکه نفت طی ۸ ماه گذشته استحصال گردید.
وی افزود : انجام این اقدامات طی سال جاری توسط مدیریت امور فنی شرکت متبوع کاهش چشمگیر مصرف مواد تعلیق شکن و صرفه جویی اقتصادی ۹ میلیارد ریالی را در پی داشت.

تولید ۴۰۰ هزار بشکه ای 
نفت از چاه های کم فشار 

شرکت آغاجاری محقق شد

ایران زمین  

استان چهارمحال و 
بختیاری با ۵۸ درصد 

کاهش، فارس با ۴۸ 
درصد، استان های 

خراسان رضوی و زنجان 
با کاهش ۴۷ درصدی 

بیشترین کاهش بارش ها 
را نسبت به سال آبی 

پارسال را دارند.

کریم حســن پور    |      »زراعت چوب« در خوزستان با کاشت وسیع درختان اکالیپتوس وارد مراحل جدی شده است و موافقان عقیده دارند این طرح علاوه بر 
اشتغالزایی و منافع اقتصادی می تواند باعث کاهش دما در استان شود.

زراعت چوب طرحی برای احیای محیط زیست و اقتصاد

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1402/10/02
شماره : 1550

 به نظر می رسد که طرح »کاشت درختان اکالیپتوس« در خوزستان کم کم در حال مردمی شدن است و کشاورزان بی شماری ترغیب شده اند 
که زمین های کم محصول یا بایر خود را تبدیل به باغ اکالیپتوس کنند؛ طرحی که در شرایط فعلی صرفه اقتصادی خوبی دارد و کشاورزان را دلگرم 
کرده است.طرح کاشت اکالیپتوس را سازمان منابع طبیعی به عنوان »زراعت چوب« مطرح کرده است و قرار است که آن را در قالب طرح »کاشت 
یک میلیارد درخت« دنبال کند، برای همین افراد زیادی ترغیب شده اند که وارد این صنعت جدید شوند؛ صنعتی که پیشگامان آن شرکت های تولید 

»ام دی اف« در خوزستان بوده اند و اکنون باغ های چند صد هکتاری اکالیپتوس را در زمین خود دارند که کم کم در حال به ثمر رسیدن هستند.
علی حمدانی یکی از فعالان تولید »ام دی اف« در خوزستان است که به غیر از اینکه خود دارای باغ ۶۷۰ هکتاری درختان اکالیپتوس است در 
طرحی جالب اقدام به خرید تضمینی درختان اکالیپتوس از کشاورزان محلی می کند؛ وی در این زمینه می گوید: ۶۷۰ هکتار زمین که ۴۰ سال به 

حال خود رها شده بود، اکنون تبدیل به باغ اکالیپتوس شده و منبع درآمد افراد زیادی است و بهره برداری های مختلفی از آن می شود.
وی عنوان می کند: از سال گذشته با کشاورزان وارد قرارداد خرید تضمینی چوب شدیم که در این طرح سه میلیون نهال رایگان با ضمانت خرید 
چوب به آنها اهدا شد.حمدانی می گوید: در حال حاضر کارخانه »ام دی اف« خام ما روزانه ۶۵۰ تا ۷۰۰ تن چوب مصرف می کند که برای تأمین آن 

به تقریب ۲۰ هزار هکتار زمین نیاز است؛ بنابراین طرح خرید تضمینی چوب توانسته نتایج قابل توجهی را در تأمین این مقدار برای ما رقم بزند.
این فعال عرصه چوب و ام دی اف بیان می کند: اکنون در صدد راه اندازی دومین خط تولید ام دی اف با ظرفیت ۲ برابر، یعنی معادل یک هزار و 

    بازدید نماینده مردم دیر کنگان جم عسلویه در 
مجلس شورای اسلامی از جاده وفاق 

نماینده مردم شهرستانهای دیر، کنگان، جم و عسلویه در 
مجلس شورای اسلامی از عملیات اجرایی محور ساحلی 
دیر-کنگان )وفاق( بازدید کرد.  به گزارش اداره ارتباطات 
و اطلاع رسانی راه و شهرسازی اســتان بوشهر در این 
بازدید سید محمود دستغیبی مدیرکل راه و شهرسازی 
استان بوشهر که به همراه نماینده مردم  شهرستانهای  
دیر، کنگان، جم و عسلویه در مجلس شورای اسلامی و 
فرماندار شهرستان دیر و معاون مهندسی و ساخت راه 
و شهرسازی استان از محور ساحلی دیر-کنگان )وفاق( 
داشتند، اظهار کرد : مشــکلات پروژه که در تداخل با 
تأسیسات عبوری آب و برق داشــته را بررسی و ضمن 
ارائه راه حل فنی، مقرر شد در اسرع وقت موارد مذکور 
پیگیری و به نتیجه برسد.دســتغیبی افزود : همچنین 
پبشــرفت فیزیکی و روند عملیات اجرایی بررسی که 
ضمن رضایت از عملکرد پیمانکار، بر تســریع در روند 
عملیات باقیمانده جهت بهره برداری هر چه سریعتر از 

پروژه تأکید شد .

  بازدید مدیــر مخابرات منطقه گلســتان از 
مخابرات شهرستان  گنبد 

مدیر مخابرات منطقه گلستان ازبخش هایی از مخابرات 
شهرستان گنبد بازدید کرد . 

گلســتان : مومنی -  به گــزارش اداره روابط عمومی 
مخابرات منطقه گلستان ، دکتر غلامعلی شهمرادی با 
حضور در اداره مخابرات شهرستان گنبد از مرکز تلفن 
شهید علیزاده و سالن دستگاه مخابرات این شهرستان 
بازدید و با کارکنان گفتگو کرد.وی که درحاشــیه این 
بازدید سخن می گفت : ضمن قدردانی از تلاش همکاران 
در اداره مخابرات گنبد گفت : تلاش بیشتری نیاز است 

تا اهداف در نظر گرفته شده برای توسعه تحقق یابد. 
وی برهمت بیشتر در راستای تحقق هدف های در نظر 
گرفته تاکید کرد و گفت : برنامه ریزی های انجام شده 
با محوریت ارائه محصولات و سرویس های مورد نیاز  و 
با کیفیت  وخدمت رسانی بهتر به مردم رضایت مندی 
مشتریان را در پی خواهد داشت.در این دیدار مهندس 
حیدر خســروی با تشــریح عملکرد مخابرات گنبد ؛ 
درخواســت های مورد نیاز به جهت اجرای طرح های 
توسعه ای را بیان و خواستار حمایت و پشتیبانی بیش از 

پیش بخش های ستادی  شد.

۴۰۰ تن هستیم و هدف ما تأمین مواد اولیه خودمان است؛ یعنی تأمین روزانه 
۲۰۰۰ تن چوب به منظور تولید ام دی اف که در پی آن از خروج ارز از کشــور 
هم جلوگیری می شود.حمدانی می گوید: در گذشته ماهی ۱۰ میلیون دلار بابت 
واردات »ام دی اف« ارز از کشــور خــارج می کردیم ولی بــا راه اندازی کارخانه 
تولید »ام دی اف« خام، ۶۰ درصد آن حفظ می شــود. در گذشته از کشورهای 
خارجی »ام دی اف« وارد می کردیم ولی اکنون توانسته ایم به ۱۵ کشور خارجی 

محصولات خودمان را صادر کنیم.
موافقان اجرای طرح کشــت درختان اکالیپتوس در خوزســتان بر این باور 
هســتند که اجرای این طرح دارای فایده های بســیار بالای زیست محیطی و 
صنعتی و اشــتغالزایی است؛ »جمال فیاضی« رئیس دانشگاه کشاورزی و منابع 
طبیعی خوزستان در این باره می گوید: دانش آموختگان رشته های کشاورزی و 
منابع طبیعی در طرح زراعت چوب به کار گرفته می شوند و این فرصت خوبی 
برای ایجاد اشتغال در استان است.وی بیان می کند: طرح ملی زراعت چوب یک 
طرح بی نظیر کشاورزی است که مورد حمایت رئیس جمهور است و اعتبارات 
ملی برای اجرای آن دیده شــده اســت. زراعت چوب یک صنعت سبز است که 
باعث رونق صنایع جانبی زیادی می شود و صنایع چوب کشور نیاز بالایی دارند 
که استان خوزستان می تواند قطب زراعت چوب در کشور باشد.رئیس دانشگاه 
کشــاورزی و منابع طبیعی خوزستان تصریح می کند: عملیاتی شدن این طرح 
ملی عوائد اقتصادی و زیســت محیطی بالایی دارد و درختانی مثل اکالیپتوس 
که به طور ســریع رشد می کنند، حتی در زمین های فقیر هم رشد کرده و نیاز 
آبی پایینی دارند. مطابق بررســی ها توســعه این طرح ملی می تواند در افزایش 
بارش های باران در خوزستان، تعدیل دما بین ۳ تا ۵ درجه و کاهش آلودگی هوا 

و پایداری منابع جنگلی کشور نقش بسزایی داشته باشد.
از سوی دیگر »جمال موسویان« مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خوزستان 
که از حامیان جدی این طرح اســت، در این خصوص می گوید: با اجرای طرح 
زراعت چوب، خوراک حداقل ۵۰ کارخانه تولید چوب، کاغذ، ام دی اف و همچنین 
اسانس در استان فراهم خواهد شد.وی، سهم خوزستان از طرح زراعت چوب را 
تولید و کاشت سالانه ۳۰ میلیون اصله درخت عنوان می کند و می افزاید: بر همین 
اساس در مدت چهار سال باید ۱۲۰ میلیون درخت اکالیپتوس در نقاط مختلف 
استان کشت شود.موسویان ادامه می دهد: قرار است که سالانه ۸۰ میلیون اصله 
درخت اکالیپتوس کاشته بشود و ۲۹۰ هکتار زمین زیر کشت این گونه می رود 

که این امر زمینه اشتغال را برای ۵۸۰ هزار نفر فراهم می کند.
وی در خصوص تمهیدات لازم برای تأمین آب طرح زراعت چوب در خوزستان 
می گوید: کارگروهی به صورت مشترک با سازمان آب و برق خوزستان برای تأمین 
آب تشــکیل شده و جلســه های هفتگی در این زمینه به صورت منظم برگزار 
می شوند و بر این اساس به جز سال های اول تا سوم، نیاز آبی اراضی کمتر می شود.

موســویان با بیان اینکه آبیاری اراضی زیر کشت برای طرح زراعت چوب به 
صورت تحت فشار و قطره ای انجام خواهند شد، می افزاید: برای تأمین آب مورد 
نیاز برای طرح مذکور، آب های نامتعارف، فاضلاب شهری، زهاب های نیشکر و... 
مورد استفاده قرار می گیرند.»علی اکبر محراب حسینی« استاندار خوزستان که 
یکی از حامیان این طرح است، عقیده دارد که خوزستان در زمینه زراعت چوب 
حرف های زیادی برای گفتن دارد و پیش از اینها باید از ظرفیت استان در این 
زمینه اســتفاده بهینه می شد.وی می گوید: با توجه به صنعتی بودن خوزستان 
و رشــد صنایع در استان، مقداری در زمینه کاشت نهال و درخت کوتاهی شده 
است؛ امید می رود با این حرکتی که دولت برای کاشت یک میلیارد درخت شروع 

کرده، خوزستان نقش خود را به خوبی ایفا کند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
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0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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دومین سال حضور پاکو خمس خیلی خوب شروع نشد. باشگاه تراکتور که توانسته بود با حفظ سرمربی اش برای دومین سال و بیست و سومین دوره لیگ برتر، روزهای نقل و انتقالات را 
خیلی خوب شروع کند و به پایان رساند، توانست با برنامه ریزی مناسبی، تیمش را برای فصل پیش رو آماده کند. انجام بازی های تدارکاتی خوب، تمرینات مناسب و برگزاری اردوهای تمرینی 
برای تیم، باعث شد تا هواداران این تیم منتظر روزهای خوبی برای تیم شان در ادامه راه باشند اما تراکتور برعکس همه انتظارات، خوب شروع نکرد و تا هفته چهارم نتوانست امتیازی کسب کند. 
از هفته چهارم بازی ها تراکتور تقریباً موتورش روشن شد و توانست با کسب چند پیروزی خود را در جدول بالا بکشد. اما آنچه که باز هم انتظار هواداران بود اتفاق نیفتاد و تراکتور نتوانست به 
روند خوبش ادامه دهد و باز هم امتیازاتی را از دست داد و در حقیقت همچنان نوسان تراکتور در نتیجه گیری ادامه دارد. هر چند این تیم با کسب 24 امتیاز از 13 بازی در رده سوم جدول قرار 
گرفته و نسبتاً جایگاه خوبی به شمار می رود اما انگار همچنان این تیم گرفتار موضوعات حاشیه ای است و مهم تر اینکه همچنان شاهد نوسانات زیاد این تیم هستیم، تا جایی که انگار سرمربی 

این تیم هم از حضور در تراکتور ناامید شده است.

خمسِ خسته و 
خاطرخواه اسپانیایی اش

  با انرژی به زمین برمی گردم
 علیرضا جهانبخش در مصاحبه با مجله هواداری 
فاینورد درباره وضعیت این فصلش صحبت کرد و 
گفت: »از زمانی که به اینجا آمدم، توقعات هواداران 
هنوز در ذهنم مرور می شود. عملکرد من نسبت 
بــه روزهایی که در آلکمار داشــتم و مردم هلند 
من را شــناختند، بسیار متفاوت بوده و در فصل 
خوب خودم نیســتم. مــن در برایتون کم بازی 
کردم و اعتماد به نفســم را از دست دادم. اکنون 
در فاینورد تلاش می کنم تا بتوانم به سطحی که 
مردم هلند من را با آن می شناسند برگردم. من در 
زمین احساس آزادی دارم و در فصل پیش دقایق 
بیشتری بازی کردم و با گل و پاس  گل هایم برای 
تیم بازیکن مهمی بودم اما این فصل این اتفاق رخ 
نداده؛ به هواداران می گویم قرار اســت با انرژی و 
احســاس مثبت تری به زمین برگردم تا هواداران 

فاینورد را دوباره خوشحال کنم.«

  طارمی تابستان در اینتر؟ دیر است
اســتفانو ایمپالومنی هافبک پیشین تیم های 
فوتبــال رم و پارما در گفت وگو با ســایت »توتو 
مرکاتــو« ایتالیا، درباره وضعیت خط حمله اینتر 
گفت: »اینتر به لائوتارو مارتینس وابسته است و 
فکر می کنم به یک مهاجم نیاز دارد. مطمئن هستم 
ماروتا و آئوسیلیو )مدیران اجرایی و ورزشی باشگاه 
اینتر( در این باره اقدام می کنند. به نظرم طارمی 
باید ژانویه به اینتر بیاید؛ ژوئن )پنجره تابستانی( 
دیر اســت. لائوتارو و مارکوس تورام ممکن است 
پاس هایی بدهند که کســی از آن استفاده نکند 

و بازیکنی چون طارمی به کمک اینتر می آید.«

  هر 370 دقیقه یک گل!
مهــدی طارمی روزهای متفاوتی را ســپری 
می کند. او طی ســال های اخیــر همواره یکی از 
بهترین گلزنان لیــگ پرتغال بود و مدعی جدی 
کســب عنوان آقای گلی محسوب می شد. او در 
ریوآوه و سپس پورتو این عنوان را به دست آورد 
و نشــان داد گلزن متبحری است. این فصل اما 
اوضاع بر وفق مراد طارمی پیش نمی رود. مهاجم 
بوشــهری پورتو در 14 بازی لیگ پرتغال فقط 3 
گل زده و نامش میان گلزنان برتر رقابت ها دیده 
نمی شود. این بدترین شروع طارمی در اروپا است. 
او هر 370 دقیقه یک گل زده که با آمار قبلی او به 
هیچ وجه قابل مقایسه نیست. همین موضوع شاید 
انتقال او در زمستان را با اما و اگرهایی مواجه کند.

  فقط سه بازیکن بهتر از قدوس
طبق آماری که وبســایت لیگ برتر انگلیس 
منتشــر کرده، سامان قدوس در بخش بیشترین 
تکل های موفق، رده چهارم را میان تمام بازیکنان 
شاغل در این لیگ سخت به خود اختصاص داده. 
او که بیشــتر به عنوان مدافع کناری در ترکیب 
برنتفــورد به زمین رفته، با میانگین 72/7 درصد 
تکل موفق، فقط ســه بازیکــن را بالاتر از خود 
می بیند. اتفاقی جالب بــرای قدوس، آن هم در 
لیگی فیزیکی که تمام بازیکنان در بحث تکل از 

بهترین ها محسوب می شوند.

   استقلال نیم فصل باید تقویت شود
ایمان عالمی پیشکسوت استقلال درباره پیروزی 
این تیم مقابل نســاجی در هفته سیزدهم لیگ 
برتر گفت: »نساجی تیم با انگیزه ای بود؛ رحمتی 
بازیکنانش را برابر استقلال خوب چیدمان کرده بود 
و از تمام پتانسیل اش استفاده کرد اما تاب و توان 
این را نداشتند تا مقابل استقلال مقاومت کنند و 
در نهایت 4 بار دروازه شان باز شد. استقلال برای 
رســیدن به گل راهکار های مختلفی داشت و از 
نفراتش به بهترین شکل بهره برد که تقریباً تمام 
بازیکنان، بازی زیبایی را به نمایش گذاشتند. در 
نهایت استقلال به خوبی از فرصت های گلزنی خود 
استفاده کرد و برنده این دیدار شد.« پیشکسوت 
فوتبال استقلال ادامه داد: »استقلال در هر بازی 
برنامه های خاص خودش را دارد که مقابل فولاد 
هــم تهاجمی باری کرد اما به گل نرســید، ولی 
مقابل نساجی از فرصت هایش به خوبی استفاده 
کرد. ضمناً آبی پوشان برابر پرسپولیس و نساجی 
بازی های قشنگی را ارائه دادند و حق شان این بود 

که به 3 امتیاز برسند .

مازادهای یحیی؛ مدعیان کفش طلا

ورزش 

این تیم همان قدر که در خط دفاع با مشــکلاتی دســت و پنجه نرم می کند و آسیب پذیر است، 
در خط حمله بازیکنانی در اختیار دارد که جملگی آماده اند و مترصد فرصتی تا گل بزنند و دروازه 
رقبا را باز کنند. از کاوه رضایی بگیرید که در 2 بازی اخیر 2 گل زده و برســید به شــهریار مغانلو 
و رضا اســدی که مدعیان اصلی تصاحب کفش طلای لیگ بیســت و ســوم هستند. حتی رامین 
 رضاییان و عیسی آل کثیر هم برای سپاهان گل می زنند تا این تیم با خط آتشی خطرناک به دنبال 

کسب بهترین رتبه در لیگ باشد.
سپاهان تا اینجای فصل 32 گل در لیگ زده و 16 بار هم دروازه حریفان خود در لیگ قهرمانان 

آسیا را باز کرده. 
یعنی به طور میانگین، ســپاهان به ازای هر بازی 2/66 گل زده که آمار فوق العاده ای محســوب 
می شــود. سپاهان در شــرایطی مقابل هوادار به برتری 5 بر صفر رسید که شهریار مغانلو 2 گل زد 
و رضا اســدی هم توانست یک بار دروازه علیرضا حقیقی را باز کند؛ حالا هم رضا اسدی 8 گل زده 
و هم شــهریار مغانلو. این دو مدعیان اصلی کســب کفش طلای لیگ هستند و از حالا برای سایر 

مهاجمان خط و نشان کشیده اند.
 احتمالاً این عنوان به یکی از بین مغانلو یا اســدی می رســد؛ اتفاقی که می تواند در سپاهان هم 

اتفاق مثبتی باشد.
 »آقای گل منم و کفش طلا برای من اســت.« این جمله ای است که شاید از حالا تا پایان لیگ 

در اردوی سپاهان و البته به عنوان یک کری دوستانه میان مغانلو و اسدی بشنویم.
شاید این نکته جالب باشد که هر دو بازیکن سابقه پوشیدن پیراهن پرسپولیس را در کارنامه دارند. 
رضا اسدی بعد از تنها یک فصل بازی برای پرسپولیس مسیر جدایی را پیش گرفت و بعد از حضور در 
لیست مازاد یحیی گل محمدی به تراکتور رفت و احیا شد. شهریار مغانلو هم در پرسپولیس حضور داشت 
 اما برای ادامه همکاری چندان مورد توجه گل محمدی قرار نگرفت و او هم سپاهان را برای ادامه فوتبال

 خود انتخاب کرد. 
یعنی دو بازیکنی که توسط یحیی گل محمدی مسیر خروج از پرسپولیس را به ادامه حضور ترجیح 
 دادند، حالا مدعیان اصلی آقای گلی محسوب می شوند و روی هم تا کنون 16 گل در لیگ بیست و
 سوم به ثمر رسانده اند؛ یک گل بیشتر از تمام گل های این فصل پرسپولیس که تعدادش 15 است.

به این دو بازیکن باید مهدی عبدی را هم اضافه کنیم. مهاجمی که کمتر توسط گل محمدی در 
ترکیب پرسپولیس قرار گرفت و سرانجام با انتقالی قرضی راهی تراکتور شد.

 او هم تا اینجای لیگ 5 گل زده و در تعقیب اســدی و مغانلو اســت. یعنی 3 بازیکنی که یحیی 
هر کدام را به نوعی نخواست، حالا مدعیان اصلی تصاحب کفش طلای لیگ بیست و سوم محسوب 
می شوند. این هم از آن دست اتفاقاتی است که نه به داوری مربوط می شود و نه VAR و نه حمایت 
فدراســیون فوتبال از تیم های دیگر. تمام تصمیمات ارتباط مستقیمی با گل محمدی دارد و او باید 

جواب بدهد که چرا این بازیکنان را نخواست و یا تلاشی برای حفظ آنها انجام نداد.
اگر به جدول بهترین گلزنان لیگ برتر نگاه کنیم، به نکته جالبی می رسیم. رضا اسدی و شهریار 
مغانلو با 8 گل در صدر قرار دارند و مهدی عبدی 5 گله هم در تعقیب آنها است؛ سه بازیکنی که در 

پرسپولیس حضور داشتند و هر یک بنا به دلایلی مورد توجه گل محمدی قرار نگرفتند
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گل خوردن ساده، زجر کشیدن برای گل

رازی که دست نکونام است!

پرسپولیس مشکلات فنی بارز و مشخصی دارد که حتی مقابل تیم قعرنشین جدول 
هم بروز و ظهورپیدا می کند.اگر از مسأله غیبت ستاره هایی مثل پورعلی گنجی یا وحید 
امیری عبور کنیم یا یادمان برود که بازیکن شاخصی مثل یاسین سلمانی می توانست 
از روی نیمکت بیاید و مثل بازی با فولاد در اولین تماســش با توپ موفق به گلزنی 
شود یا چنانچه بحث مشکلات داوری و زمین خراب را پیش نکشیم هرگز نمی توانیم 

روی مشکلات فنی پرسپولیس چشم ببندیم.
پرســپولیس مقابل اســتقلال خوزســتان تیمی که هیچ بــردی در این فصل 
 نداشــته و در 12 مســابقه قبلــی اش فقــط 6 گل زده بــود، دو گل خــورد و 

دو بار عقب افتاد.
 هر دو گل خورده پرسپولیس نیز با مجموعه ای از اشتباهات متوالی و زنجیره ای 
از مدافعــان و دروازه بان تیم که همه چهره هایی شــناخته شــده و بعضاً ملی پوش 
هســتند اتفاق افتاد و تقریباً هر کدام از آنها در این دو گل خورده نقش داشــتند.

اتفاق بدتر و نگران کننده تر جایی اســت که می بینیم حریف بی نام و نشــان که در 
خط میانی و حمله اش چهره شناخته شده ای نداشت از دو حمله خود و دو موقعیت 
 نصف و نیمه اش دو گل ســاخت تا شرایط پرسپولیس در فاز دفاع و خط دفاعی اش

 زیر ذره بین قرار بگیرد.
پرســپولیس بــا این دو گل خــورده عنوان بهترین خط دفاع را از دســت داد و 
مثــل صدر جدول به رقیب دیرینه ســپرد. این تیــم در بازی های اخیر فقط مقابل 
هــوادار گل نخورده و در بقیه بازی ها دروازه بیرانوند باز شــده که برای مجموعه ای 
 با ســاختاری قدرتمند در دفاع که طی فصول منجر به قهرمانی همواره از این آیتم 

به عنوان نقطه برتری اش مقابل سایر مدعیان استفاده کرده یک اتفاق نگران کننده و 
سؤال برانگیز به حساب می آید.

برخی به مسأله بیرون رفتن مرتضی پورعلی گنجی از اسکواد تیم اشاره می کنند 
اما گولســیانی و کنعانی زادگان هم دو مدافع تاپ فوتبال ایران به حساب می آیند و 
قاعدتاً این یک جابجایی نباید منجر به چنین ضعفی شود. جالب اینکه پرسپولیس 
در برخی مسابقات مثل همین بازی با استقلال خوزستان از دو مدافع با خصوصیات 
تدافعی مقابل خط دفاعی خود استفاده می کند و قاعدتاً زنجیره دفاعی قدرتمندتری 
باید داشته باشد اما اینگونه نمی شود. حتی تغییر سیستم هم شرایط را بهتر نکرده 
و اوضاع همان قدر ناراحت کننده اســت که قبل از بازی هوادار و آن برد خفیف به 

نظر می رسید.
پرســپولیس در فاز حمله هم مشــکلات اساسی دارد. از ابتدای فصل خیلی ها به 
فقدان یک مهاجم گلزن و ناتوانی مهاجمانی مثل شهاب زاهدی و نبیل باهویی اشاره 
کرده انــد اما باید یک گام عقب تر آمد و به وضوح ضعف این تیم در خلق موقعیت را 

دید و علت هایش را جست و جو کرد.
پرسپولیس به صورت واضح در خلق موقعیت مشکل دارد. غیبت وحید امیری ضربه 
بزرگی به پرسپولیس زده و نوسان و افت مهدی ترابی از وقتی برگشته نتوانسته تیم را 
راه بیندازد. غیر از اینها پرسپولیس موتور محرک و مهمی برای خلق موقعیت ندارد. 
عمری هنوز خام و است بی تجربه، صادقی کاملًا معمولی و ناکارآمد به نظر می رسد، 
سروش رفیعی کمتر پاس خلاقانه و گره گشا می دهد و مدافعان کناری حضور مثبتی 

در کارهای تهاجمی ندارند.
پرسپولیس مقابل تیم قعرجدولی با 70 درصد مالکیت توپ حتی در زمین خراب 
تنها 5 موقعیت گل می ســازد و حتی بعد از گل تســاوی 2-2 تنها دو موقعیت گل 
ایجاد می کند که با تمام مشکلات حاشیه ای و اتفاقات بازی این حجم از ناکارآمدی 

در فاز حمله قابل پذیرش نیست.
ســؤال بزرگ اما اینجاســت که کی قرار است این مشــکلات فنی مرتفع شود؟ 
آیــا تــا وقتی وحیــد امیری در نیــم فصل دوم برنگــردد یا ترابــی از نظر بدنی و 
ذهنــی کاملًا روی فرم نباشــد این وضعیــت ادامه خواهد یافت؟ آیــا باید منتظر 
 یک رفرم در مدل بازی پرســپولیس با همین داشــته ها باشــیم یا اوضاع به گونه

 دیگری تغییر خواهد کرد؟

اســتقلال با برد پرگلی که مقابل نساجی به دست آورد، توانست جایگاه خود را 
در صدر جدول حفظ کند. همچنین این پیروزی به روند 3 تســاوی پیاپی آبی ها 
پایان بخشــید تا آنها به 3 امتیاز روحیه بخش دســت پیدا کنند. اما نکته ای که در 
این بین وجود دارد، این است که استقلال در بازی با نساجی تا قبل از گل اول که 
در دقایق پایانی نیمه اول به ثمر رســید، تقریباً حرفی برای گفتن نداشت اما پس 

از این گل و در نیمه دوم، فوتبال روی خوب خود
را به شــاگردان جواد نکونام نشان داد و آنها توانســتند از موقعیت هایی که به 
دســت آوردند، به خوبی استفاده کنند و با زدن 4 گل، ظفرمندانه ورزشگاه آزادی 

را ترک کنند. 
بخت دیگری هم که در این بازی نصیب آبی پوشــان شــد، این بود که آنها برابر 
تیمی قرار گرفته بودند که به نظر می رسید از پیش بازنده بودند. چرا که با سرعتی 
که در انتشار خبر استعفای ســیدمهدی رحمتی از سرمربیگری نساجی بلافاصله 
پس از پایان بازی وجود داشت، می شد حدس زد که او فکر این کار را حتی پیش 

از آغاز این مسابقه کرده بود. 
بنابراین اســتقلال با لشــکری شکســت خورده مواجه بود که کار سختی برابر 
آن نداشــت و اشتباهاتی که رشید مظاهری دروازه بان نساجی و مدافعان این تیم 

داشــتند، فضا را برای بازیکنان میزبان مهیا کرد تا بتوانند به راحتی تیم شان را به 
گل برســانند. این شــرایطی بود که در بازی های قبل، چندان نصیب آبی ها نشده 
بود ولی در این بازی، توپ روی پای آنها نشست و ضربات شان تبدیل به گل شد. 
این ســطور برای این بود که یادآور شود استقلال همچنان از ضعف تاکتیکی رنج 
می برد اما چرا با این وجود توانســته در هشــت بازی از 13 مســابقه ای که برگزار 

 کــرده به پیروزی برســد. دلیل ایــن اتفاق را می توان در شــخصیت جواد نکونام
 جست            وجو کرد.

 مربی ای با افکار تدافعی که فوتبال زیبا در اولویت برنامه هایش قرار ندارد و به 
ایــن تفکر در کنفرانس پیش از دربی هم اعتــراف کرد. با این حال، برگ برنده او 
این اســت که روحیه ای برنده دارد. نکو از همان روزهای ابتدایی دوران بازیگری، 
فوتبالیســتی بود که می خواســت هر طور که شــده به پیروزی برسد. شخصیت 
کاریزماتیکــی که این روحیــه را معمولاً به دور و بری های خود هم تزریق می کند 
و ایــن ذهنیــت را در آنها به وجــود می آورد که می توانند برنده باشــند. کاپیتان 
اســبق تیم ملی که در میانه میدان قدرت رهبری اش را نشــان داده بود، در دوران 
مربیگری هم همین خصوصیات را دارد. او چنان در کنار زمین، بالا و پایین می پرد 
کــه گویی خودش همچنان در پســت هافبک دفاعی در حــال مدیریت میدان و 
پخش کردن توپ بین بازیکنان و تخریب بازی حریف اســت. بله، تیم او به زیبایی 
تیم ریکاردو ســاپینتو بــازی نمی کند و قدرت دفاعی تیــم فرهاد مجیدی را هم 
ندارد اما به لطف حضور نکونام، اســتقلال شــخصیت تیمی خودش را حفظ کرده 
 و با وجود مشــکلات فنی، با فکر برنده شــدن به میدان می رود؛ این راز استقلال

 صدرنشین تاکنون است.

سعید جمشیدیان     |      سپاهان مدعی جدی کسب عنوان قهرمانی در لیگ بیست و سوم است؛ تیمی متحد، منسجم و باکلاس که هم بازیکنان 
مجرب و باکیفیتی در اختیار دارد و هم از یک مربی بزرگ روی نیمکت خود بهره می برد.تنها چاره و راهکار کاهش آلایندگی از چرخه تردد 
خارج کردن، است. همین مسأله باعث شده تا سپاهان را در بالای جدول و به عنوان یک مدعی جدی ببینیم. حتی با وجود کسر 4 امتیاز از تیم اصفهانی، 

سپاهان با 27 امتیاز یک مدعی جدی برای قهرمانی است.
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قیمت نفت به تثبیت 
رسید

عاطفه دهقانی   |   اگر فکر می کنید امکان 
ندارد کمپانی معظم لامبورگینی خودروی بد 
تولید کند با ما همراه باشــید تــا بدترین خودرو تاریخ این 

کمپانی را معرفی کنیم!
دانستن این نکته که یک نفر خودروی لامبورگینی دارد 
برای این که روی او حساب دیگری باز کنید کافیست؛ چرا که 
اتومبیل های این برند سمبل قدرت و مهندسی شگفت انگیز 
هســتند که به خریدار و راننده خود ارزش و اعتبار فراوانی 
می بخشــند! به همین دلیل شاید صحبت از یک مدل بد یا 
بی کیفیت از لامبورگینی کمی برایتان عجیب به نظر برسد.

با این وجود تاریخ پر از محصولات بد و فراموش شــدنی 
متعددی اســت که توسط کمپانی های مختلف تولید شده 
و بعضا حتی به اعتبار کلی برند هم آســیب وارد کرده اند. 
در صنعت خودروســازی نمونه این مــوارد را زیاد می توان 
پیدا کرد. اساسا زمانی که یک خودروساز تصمیم می گیرد 
محصولــی خلاف ماهیت خود تولید کنــد، قمار بزرگی را 
مرتکب شده است که می تواند باعث گسترش موفقیت آمیز 
دامنه محصولات برند شده یا به چهره کلی آن خدشه وارد 
کند. نمونه این اتفاق، پیش تر برای پورشه اتفاق افتاده بود. 
زمانی که این کمپانی تصمیم گرفت خودروی شاسی بلند 
Cayenne را روانه بازار کند با واکنش های متفاوتی روبرو شد. 
این کمپانی در اصل یک تولیدکننده اتومبیل های اســپرت 
بود؛ بنابراین کســی عادت نداشت یک شاسی بلند با برند 
پورشــه را در خیابان ها ببیند. با این وجود »پورشه کاین« 
خیلی زود توانست به موفق ترین خودروی این برند تبدیل 

شده و پرفروش ترین مدل سال 2022 این کمپانی باشد.

LM 002 اتومبیل  
این اتفاق به هیچ وجه برای لامبورگینی رخ نداد! چرا که 
پیکاپ آفرودی لوکس این کمپانی، LM 002 که با نام »رامبو 
لامبو« شــناخته می شد، در طول عمر شش ساله اش هرگز 
رنگ خوشــی را به خود ندید و به یک شکست تکنولوژیک 
و تجاری بزرگ برای گاو خشمگین ایتالیایی تبدیل شد. در 
نتیجه این اتفاق، وانــت آفرودی LM 002 احتمالا بدترین 
خودرو تاریخ لامبورگینی به شــمار می رود. در ادامه با این 
غول بدترکیب و بی شــاخ و دم لامبورگینی بیشــتر آشنا 

خواهیم شد.
این که بخواهیم لامبورگینی اوروس، شاسی بلند جذاب 
اخیر لامبورگینی را فرزندخوانده LM 002 بنامیم، به صاحبان 
Urus توهیــن کرده ایم! چرا که این دو خودرو چه از منظر 
تجاری و چه محبوبیت بین هواداران فرسنگ ها با یکدیگر 
فاصله دارند. با این وجــود اگر فکر می کنید اوروس اولین 
خودروی لامبورگینی است که در کلاس سوپر اسپرت قرار 

نمی گیرد، سخت در اشتباهید!
طراحی کلی LM 002 از خودروهای نظامی الهام گرفته 
و پر از گوشه ها و لبه های خشن است. با این وجود ظاهر آن 
نتوانسته حس تهاجمی بودن سایر لامبورگینی ها را به بیننده 
القا کند. اواخر دهه 70 میلادی ارتش ایالات متحده آمریکا 
به دنبال یک کمپانی برای جایگزینی جیپ به عنوان خودروی 
سازمانی خود بود و از لامبورگینی درخواست کرد خودرویی 
نظامی برای ارتش تولید کند. ایتالیایی ها خودروی »چیتا« را 
پیشنهاد دادند که محصولی چهار سرنشین، بدون در و با وزن 
دو تن بود که از یک موتور 5.9 لیتری V8 کرایسلر استفاده 

نموده و قدرت 183 اسب بخار تولید می کرد.
 311-XR این خودرو از نظر ظاهری بسیار شبیه به فورد
بود و حتی از موتوری مشابه با آن استفاده می کرد. به همین 
جهت فورد اقدام به شکایت از لامبورگینی کرد و در نتیجه، 
ایتالیایی ها موفق به ثبت قرارداد با ارتش آمریکا نشدند. در 
ادامــه، اوضاع مالی لامبورگینــی رو به وخامت رفت و این 
کمپانی با قیمت 1.25 میلیون پوند به پاتریک و ژان کلاود 

میمران فروخته شد.
صاحبــان جدیــد لامبورگینی به هر روشــی به دنبال 
بازگرداندن هزینه تحقیق و توسعه خودروی »چیتا« بودند. 
در نتیجه، نخستین مدل از پیکاپ LM 001 و سپس نمونه 
مفهومی دوم آن، LM 002 را نیز رونمایی کردند که موتور آن 
به قسمت جلو منتقل شده بود.  لامبورگینی همچنین موتور 
V12 کونتــاش ال پی 500 با حجم 5.2 لیتر را نیز در این 
طرح مفهومی تعبیه کرده و توان 455 اسب بخار ارائه می کرد.

اساس مشکلات رامبو لامبو آن بود که این خودرو در واقع 
یک خودرو نظامی بود که نتوانســت در استفاده های واقعی 
خود به کار گرفته شود و در عوض در اختیار شهروندان عادی 
قرار گرفت. البته اســتفاده از موتور توانمند کونتاش باعث 

شده بود که این اتومبیل قدرت فراوانی داشته باشد. با این 
وجود افرادی که دنبال اتومبیل قدرتمند بودند می توانستند 
با خرید خود لامبورگینی کونتاش همین قدرت فوق العاده 
را با قابلیت های فراوان دیگر مثل فرمان پذیری عالی همراه 

کنند تا یک ابرخودرو واقعی در اختیار داشته باشند!
مشــکل دیگر LM 002 آن بود که از لحاظ تکنولوژیکی 
محصولی عقب افتاده به شــمار می رفت و حتی در مقایسه 
با برخی شاســی بلندهای آن زمان نیز حرفی برای گفتن 
نداشــت. بنابراین این خودرو بیشتر شبیه به یک محصول 
مناسب موزه بود تا خودرویی مخصوص خیابان های مدرن. 
همین مساله باعث شد که افراد کمی از این اتومبیل و موتور 

به ظاهر قدرتمندش استقبال کنند.
بعلاوه، با اینکه موتور قدرتمند و سیســتم تعلیق بسیار 
خوب این پیکاپ لامبورگینی، آن را به محصولی مناسب برای 
جاده های آفرودی تبدیل می کرد، اما وزن زیاد و میدان دید 
پایین این خودرو رانندگی با آن در جاده های آسفالت شده 
را به یک کابوس تبدیل می کردند. جالب اینجاست که حتی 
با در اختیار داشتن این موتور قدرتمند V12، رامبو لامبو در 
مقایسه با بسیاری شاسی بلندهای  هم کلاسش شتاب گیری 

ضعیف تری داشت. 
صفــر تا صد این خودرو بر اســاس آمــار و ارقام برابر با 
7.7 ثانیه بود. این شــتاب گیری حتــی برای دهه 80 هم 
متوســط رو به خوب به شــمار می رفت؛ چه رسد به امروز 
 که شــتابگیری خودروهای اسپرت در حال رسیدن به مرز

 یک ثانیه است!
در کنار تمامی این موارد، مصرف ســوخت بسیار بالا و 
قیمت بســیار بالای 120 هزار دلاری باعث شدند که این 
خودرو در نهایت نتواند فروشــی بیش از 328 دســتگاه را 
تجربه کند.  بسیاری افرادی که یک دستگاه از این خودرو را 
خریداری کردند ناچار به سفارشی سازی سنگین آن بودند 
تا بتوانند از آن برای استفاده های معمولی بهره ببرند. به طور 
کلی LM 002 لامبورگینی ممکن است خودرویی جلوتر از 
زمان خود باشد. با این وجود امروز که خودروهای پیکاپ در 
سرتاسر دنیا فراگیرتر شده اند، امکان استفاده درست و حساب 
از آن وجود ندارد. به این ترتیب رامبو لامبو را احتمالا باید 

بدترین خودرو تاریخ کمپانی لامبورگینی دانست.

قیمت طلای جهانی بالاتر از ســطح کلیدی 2000 
دلار ثابــت مانــد که با حمایت از چشــم انداز کاهش 
نرخ بهره از ســوی فدرال رزرو در سال آینده حمایت 
می شود، در حالی که سرمایه گذاران منتظر اعداد تورم 

ایالات متحده در اواخر این هفته بودند.
بهای هر اونس طلا تغییر چندانی نداشت و به 2038 
دلار و 77 سنت رسید. قیمت طلای آمریکا بدون تغییر 

در 2052 دلار و 20 سنت بود.
هفته گذشته، فدرال رزرو نشان داد که انقباض رو 
به پایان و کاهش نرخ بهره برای سال 2024 در برنامه 
است. رافائل بوســتیک، رئیس فدرال رزرو آتلانتا روز 
سه شنبه گفت که فدرال رزرو با توجه به قدرت اقتصاد، 

برای کاهش نرخ های بهره آمریکا عجله ندارد.
مت سیمپســون، تحلیلگر ارشد تحلیلگر ارشد در 
سیتی ایندکس در این باره گفت: فدرال رزرو در حال 
عقب نشــینی از کاهش نرخ بهره است و اگر ما شاهد 
یک گزارش ضعیف تر نباشیم، ممکن است جایی برای 
ناامیدی کسانی که خواستار کاهش ماه مارس هستند 
وجود داشــته باشد و پتانسیل صعودی طلا را محدود 
کند.بر اساس ابزار CME FedWatch، بازارها با احتمال 
75 درصدی کاهش نرخ بهره فدرال رزرو در ماه مارس 

قیمت گذاری می کنند. 
کاهش نرخ بهره آمریکا بر دلار و بازده اوراق فشــار 
می آورد و جذابیت شــمش های بدون بازده را افزایش 
می دهد.سیمپسون گفت: طلا مطمئناً می تواند در سال 

2024 به بالاترین سطح خود برسد.
بر اســاس گزارش رویتــرز، در بازار ســایر فلزات 
ارزشمند، هر اونس نقره با 0.2 درصد افزایش به 24.0۶ 
دلار رســید، در حالی که پلاتین با 0.2 درصد افزایش 
به 955 دلار و 98 سنت و پالادیوم 0.5 درصد افزایش 

یافت و به 1229 دلار و 28 سنت رسید.

در حالی که قیمت نفت در معاملات آســیایی روز 
چهارشنبه ثابت ماند، قیمت های آتی نفت برنت در ماه 

ژانویه به 79.25 دلار در هر بشکه رسید.
 به نقل از اینوســتینگ، قیمــت نفت در معاملات 
آسیایی روز چهارشنبه ثابت ماند؛ و علت آن نشانه هایی 
از افزایش غیرمنتظره ی ذخایر نفت خام آمریکا بود که 
بر میزان نگرانی ها در مورد بازارهای نه چندان فشــرده 
در ســال 2024 افزود، اگرچه افزایــش ناآرامی های 
ژئوپلیتیکــی در خاورمیانه باعث شــد که قیمت ها در 

بالاترین حد دو هفته ای معامله شوند.
قیمت هــای آتی نفت برنت در ماه ژانویه به 79.25 
دلار در هر بشــکه رسید، در حالی که قیمت نفت خام 
وســت تگزاس اینترمدیت با 0.2 درصــد افزایش به 
74.34 دلار در هر بشکه رسید. هر دو قرارداد نزدیک 

به بالاترین سطح دو هفته ای معامله می شدند.
البتــه در این هفته تحت تأثیر حمله به کشــتی ها 
در دریای ســرخ که منجر به اختــلالات احتمالی در 
عرضه نفت خاورمیانه شــد، قیمت نفت خام به شدت 
از پایین ترین حد خود در پنج ماه گذشته جهش کرد.

از طرفــی، تعداد زیــادی از شــرکت های نفتی و 
اپراتورهای کشــتیرانی اعلام کردند که از تردد کانال 
ســوئز اجتناب خواهند کرد و بدیهی است که با توجه 
به اینکه حدود 12 درصد از ترافیک جهانی کشتیرانی 
از کانال عبور می کند، این اقدام اشاره ی مستقیمی به 
تاخیرهای احتمالی در تحویل ســوخت به اروپا و آن 
ســوی اقیانوس اطلس دارد.به علاوه، برخی تنش های 
ژئوپلیتیکی از درگیری اسرائیل و غزه نیز در این بین، 
نقش داشــته است؛ در همین راســتا، قیمت نفت به 
دلیل چشــم انداز اختلالات بیشتر در عرضه ی ناشی از 
درگیری افزایش یافته است که به طور بالقوه می تواند 

سایر قدرت های خاورمیانه را جذب کند. 

نگرانی آمریکایی ها در مورد 
انتخابات، هوش مصنوعی 

گوگل را محدود کرد

 به کمک هوش مصنوعی 
 با خودروی خود 

حرف بزنید!

هوش مصنوعی با دقت 
100درصد اوتیسم را 

تشخیص می دهد

انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و نگرانی ها در مورد تقلب با 
استفاده از هوش مصنوعی باعث شده تا گوگل هوش مصنوعی 

بارد خود را در ارائه برخی خدمات محدود کند.
 به نقل از رویترز، آلفابت)شرکت مادر گوگل( اعلام کرد در 
آستانه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در سال 2024، انواع 
درخواست های مربوط به انتخابات در بارد را محدود می کند. 
این شرکت گفت که این محدودیت ها قرار است تا اوایل سال 
2024 اعمال شــوند.این غول فناوری گفت که بارد با تمرکز 
بیشتر بر نقش هوش مصنوعی به رای دهندگان و کمپین های 

مرتبط با این انتخابات خدمات خواهد داد.
همچنین متا، مالک فیس بوک در ماه نوامبر گفته بود که 
کمپین های سیاســی و تبلیغ کنندگان در سایر صنایع تحت 
نظارت را از استفاده محصولات تبلیغاتی جدید هوش مصنوعی 
خود منع می کند. تبلیغ کنندگان در متا همچنین باید مشخص 
کنند که چــه زمانی از هوش مصنوعی یا ســایر روش های 
دیجیتال برای تغییر یا ایجاد تبلیغات سیاســی، اجتماعی یا 

انتخاباتی در فیسبوک و اینستاگرام استفاده می شود.
از ســوی دیگر، ایکس، که توسط اتحادیه اروپا برای انتشار 
اطلاعات جعلی مورد تحقیق قرار گرفته، در ماه آگوست اعلام 
کرد که اکنون اجازه تبلیغات سیاسی در ایالات متحده از نامزدها 
و احزاب سیاسی را می دهد. همچنین تیم امنیتی و انتخاباتی 
خود را پیش از انتخابات ایالات متحده گســترش خواهد داد. 

شرکت هلندی تام تام با همکاری مایکروسافت در حال تولید 
دستیار مکالمه مبتنی بر هوش مصنوعی برای خودرو است.

بــه نقل از ورج، شــرکت تام تام توســعه دهنده و خالق 
فناوری های مکان یابی روز سه شنبه گفت که با مایکروسافت 
برای ایجاد دستیار مکالمه با هوش مصنوعی در مورد خودروها 

شریک شده است.
به گفته این شرکت، این دستیار به کاربران امکان می دهد 
به طور طبیعی با وسایل نقلیه خود گفت وگو کنند و تعامل 
صوتی با سیستم های اطلاعات سرگرمی، جستجوی مکان و 

سیستم های فرمان خودرو را فعال کنند.
تام تام که با گوگل مپس و بزرگترین پلتفرم نقشه برداری 
جهان، HERE، رقابت می کند، از خدمات مختلف مایکروسافت 

مانند سرویس اژر برای ایجاد دستیار صوتی استفاده کرد.
ســرویس مایکروسافت اژر اپن ای آی به شرکت ها اجازه 
می دهد از مدل های زبان بزرگ اپن ای آی سازنده چت جی 

پی تی استفاده کنند.
به گفته این ســازنده نقشه هلندی، دستیار صوتی را می 
توان با سایر سیستم های اطلاعات سرگرمی خودرو ادغام کرد.

تام تام در ماه جولای )تیر-مرداد(یک پلاگین مدل زبانی 
بزرگ را برای چت جی پی تی راه اندازی کرده بود تا به کاربران 
چت بات اجازه دهد با استفاده از نقشه های آن سفرها را برنامه 

ریزی کرده و مکان های جدید را کشف کنند.

مدل هوش مصنوعی اوتیسم را از روی عکس های شبکیه 
چشم با دقت 100 درصد تشخیص می دهد.

به نقل از اینترستینگ انجینیرینگ، شناسایی اختلال طیف 
اوتیسم به دلیل محدودیت منابع، به ویژه کمبود متخصصان 
آموزش دیده برای ارزیابی، با چالش هایی مواجه است. شبکیه 
افراد مبتلا به این بیماری تغییرات ساختاری را از خود نشان می 
دهند که ممکن است منعکس کننده تغییرات زمینه ای مغز، از 
جمله ناهنجاری در مسیر بینایی ناشی از اتصالات جنینی باشد.

محققان کره ای اکنون با استفاده از الگوریتم های یادگیری 
عمیق راه حلی برای غربالگری اختلال اوتیسم ایجاد کرده اند. 
این راه حل با اســتفاده از ارزیابی شدت علائم از روی عکس 

های شبکیه به دست آمده است.
 اختلال با دو دسته علائم اولیه، یعنی اختلال در ارتباطات 
اجتماعی و رفتارها یا علایق محدود و تکراری ظاهر می شود. 
محققان در این مطالعه عکس های شبکیه هزار و 890 چشم 
شرکت کننده زیر 19 سال را جمع آوری کردند و با استفاده از 
هوش مصنوعی مدل هایی را ساخته و آموزش دادند تا شدت 

علائم را بررسی کنند.
مدل هوش مصنوعی هنگام ارزیابی مجموعه آزمایشی تصاویر 
برای غربالگری اختلال اوتیسم، توانایی شناسایی دقیق کودکان 
مبتلا به این بیماری را داشتند. در مطالعه حاضر، پیش بینی های 

هوش مصنوعی به دقت 100 درصد دست یافتند.

شرایط فروش پیکاپ KMC T8 با اقساط بلند مدت ویژه شب 
یلدا اعلام شد. کرمان موتور پیکاپ کی ام سی تی 8 را با موعد 

تحویل 15 روزه به مشتریان عرضه می کند.
شرکت کرمان موتور به مناســبت فرا رسیدن شب یلدا 
قصد دارد پیکاپ KMC T8 را در قالب جشنواره فروش یلدایی 
با اقساط بلندمدت به مشتریان عرضه کند. این طرح فروش 
از تاریخ شــنبه 2 دی آغاز می شود و تا 15 دی ادامه خواهد 
داشت. در ادامه در این بخش از اخبار خودرو سایت گجت نیوز 

با جزئیات فروش این کی ام سی تی 8 آشنا خواهیم شد.کرمان 
موتور در این طرح پیکاپ کی ام سی تی 8 را با قیمت مصوب 
1 میلیارد و ۶50 میلیون تومان به شکل نقدی و اقساطی به 
مشتریان عرضه می کند. مشتریان می توانند این پیکاپ چینی را 
با اقساط 18 ماهه )پیش پرداخت 550 میلیون تومان(، اقساط 
24 ماهه )پیش پرداخت ۶50 میلیون تومان(، اقساط 30 ماهه 
)پیش پرداخت 750 میلیون تومان( و اقساط 3۶ ماهه )پیش 

پرداخت 850 میلیون تومان( خریداری کنند.
جشنواره فروش یلدایی پیکاپ 
KMC T8 با اقساط بلند مدت

این غول بی شاخ و دماین غول بی شاخ و دم
بدترین خودرو تاریخ لامبورگینی استبدترین خودرو تاریخ لامبورگینی است

فیات فروش مدل برقی 500 را در اوایل سال 
2024 در آمریکای شمالی آغاز می کند.

 شرکت خودروسازی فیات فروش خودروی 
کوچک e 500 تمام الکتریکی خود را در ســه 
ماهه اول ســال آینده در آمریکای شمالی آغاز 
خواهــد کرد و افزود که این اولین عرضه خرده 

فروشی خود در منطقه خواهد بود.
یک مدل بســیار محبوب در اروپا با باتری 
الکتریکی 500 با انرژی 42 کیلووات ســاعتی 
تغذیه می شــود. سیســتم باتری لیتیوم یون 
ولتاژ بالا، با بــرد تخمینی 240 کیلومتر دارد. 
این خــودرو در مجتمــع Mirafiori در تورین 
ایتالیا مونتاژ شــده و به آمریکای شمالی صادر 

خواهد شد.
قیمت پیشــنهادی فروش آن در آمریکای 

شمالی 32 هزار و 500 دلار است.
بر اساس گزارش رویترز، این گروه فرانسوی 
ایتالیایی به عنوان بخشی از طرح تجاری خود، 
در نظــر دارد 100 درصد از فروش خودروهای 
سواری در اروپا و 50 درصد از فروش خودروهای 
سواری و کامیون های سبک در ایالات متحده تا 

سال 2030 خودروهای الکتریکی شود.

فیات برقی سال 2024 آمد

سایبرتراک می تواند قایق 
شود!

اعلام جدید ایلان ماســک به این نکته اشاره 
دارد که تســلا به زودی بسته ای را ارائه می دهد 
که وانت برقی سایبرتراک)Cybertruck( را قادر 
می سازد به عنوان یک قایق واقعی استفاده شود.

به نقل از آی ای، ایلان ماسک برنامه شرکت 
تسلا برای معرفی بســته ای را تایید کرده است 
که وانت برقی سایبرتراک را که به تازگی عرضه 
شده، قادر می ســازد به عنوان یک قایق واقعی 

استفاده شود.
ایلان ماســک در پست اخیر خود در شبکه 
اجتماعی X)توییتر ســابق( نوشت: ما یک بسته 
مــدرن ارائــه می کنیم که ســایبرتراک را قادر 
می سازد حداقل 100 متر را در آب به عنوان یک 

قایق طی کند.
این اعلام هیجان انگیز درســت پس از اولین 
عرضه وانت های سایبرتراک عنوان شده است که 
به شکل رسمی از اول دسامبر 2023 آغاز شد و 

انتظار مشتاقان را پایان بخشید.
این اعلامیه می تواند پس از انتشار ویدیویی در 
هفته گذشته که در آن یک سایبرتراک در مواجهه 
با یک سناریوی چالش برانگیز آفرود نیاز به کمک 
پیدا کرد، کمک کننده باشد. در آن ویدیو، یک 
وانت پیکاپ فورد F-150 وارد عمل می شود و با 
موفقیت سایبرتراک را از مخمصه بیرون می کشد.

این ویدیوی غافلگیرکننده باعث شعله ور شدن 
صحبت ها در مورد توانایی سایبرتراک در خارج از 
جاده شده و منجر به پرسش هایی درباره دوام مورد 
ادعای تسلا و عملکرد کلی سایبرتراک شده است.

ایلان ماســک قبلًا در اوایل ســال 2020 به 
امکانات خاکی-آبی سایبرتراک اشاره کرده بود. 
در آن زمان ایلان ماسک در پاسخ به یک تصویر 
سه بعدی از یک هنرمند که سایبرتراک را به شکل 
یک کشتی نشان می داد، گفت: من معتقدم که ما 

می توانیم این قابلیت را ایجاد کنیم.
پس از آن در طول ســال های بعد، ماســک 
ویژگی های ســازگاری با آب این وانت برقی را با 
کنایه مطرح و تأیید کرد که سایبرتراک به اندازه 
کافی ضد آب است تا بتواند برای مدت کوتاهی 
به عنوان یک کشــتی عمل کنــد و آن را قادر 
می سازد از رودخانه ها، دریاچه ها و حتی دریاهای 

نسبتا آرام عبور کند.
وی ســال گذشته اظهار داشت که هدف این 
است که سایبرتراک را قادر سازیم تا از یک امتداد 

آبی در مسافتی حدود 3۶0 متری عبور کند.
به گفته پایگاه Electrec، پس از آغاز تحویل 
تسلا ســایبرتراک در ماه گذشته، مشخص شد 
کــه حالت آفــرود آن دارای یک »حالت در آب 
راه رفتن«)Wade Mode( اســت که بسته های 
باتری آن را به منظور آب بندی شدن تحت فشار 

قرار می دهد.
یک طراحی مفهومی بالقوه برای این مفهوم را 
 )Cybercat(می توان با محصولی به نام سایبرکت
ســاخته یک اســتارت آپ مســتقر در سیاتل 
نشــان داد کــه یک افزودنی اســت که تســلا 
ســایبرتراک را به یک کِلک)جســم شناور در 
 آب( تبدیــل می کند. علاوه بر این، امکانی برای 

هیدروفویل ارائه می دهد.
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